
J E G Y Z Ő K Ö N Y V 

 

Készült: Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2023. január 26. napján 

megtartott nyilvános üléséről.   

 

Az ülés helye:  Városháza, Irányi Dániel Díszterem (Békés, Petőfi u. 2.) 

 

Jelen vannak: Kálmán Tibor polgármester, Polgár Zoltán, Füredi János, Balog Zoltán, Deákné 

Domonkos Julianna, Mucsi András, Csibor Géza, Rácz Attila, Földesi Mihály, 

Juhos János és Molnár Gábor képviselő.  

 

 

Tanácskozási joggal vett részt: 

 

 Tárnok Lászlóné jegyző 

 dr. Bocskay Árpád aljegyző 

 dr. Tanai Judit jogász 

 Kovács Szilvia osztályvezető 

 dr. Babinszkiné Tóh Mariann osztályvezető helyettes 

 Nánási Zsolt osztályvezető 

 dr. Szabó László hivatalvezető 

 Nánási László ügyvezető 

 Szabóné Szabó Erzsébet BKSZ Kft. részéről 

 Farkas Ramón Elek 

 

  

Az ülés kezdésének időpontja: 8.30 h 

 

Kálmán Tibor polgármester: Köszöntötte a testületi ülésen megjelenteket. Megállapította, hogy 

a képviselő-testület határozatképes, mert 11 fő jelen van, így a nyilvános ülést megnyitotta.  

 

A napirend elfogadása következik: 

 

Kálmán Tibor polgármester: A meghívóban Z/1. jelzéssel kiküldött előterjesztés tárgyalásának 

módjáról kell, hogy szavazzon a Képviselő-testület. A Pénzügyi és Városfejlesztési Bizottság 

zárt ülésen tárgyalta. Közbeszerzést érintő döntésről van szó, javasolta, hogy a Képviselő-testület 

is zárt ülésen tárgyalja az előterjesztést. 
 

Kérem, hogy szavazzunk arról, hogy a Z/1 számú előterjesztést zárt ülésen tárgyaljuk.  

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 9 igen, 2 nem szavazattal az alábbi határozatot 

hozta:  
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Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

1/2023. (I. 26.) határozata  

 

 

Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete úgy dönt, hogy a Z/1. jelzésű, a „Közbeszerzési 

eljárások megindítása” tárgyú előterjesztést zárt ülésen tárgyalja. 

 

 

Kálmán Tibor polgármester: További módosító javaslat nincs a napirendhez, ezért kérte, hogy 

az előző szavazást figyelembe véve, fogadják el a meghívó szerint kiküldött napirendet. 

 

Kérte, hogy szavazzanak a napirend elfogadásáról. 

 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a testület 11 igen, egyhangú szavazattal, a napirendi pontokat 

elfogadta, az alábbi határozatot hozta:  

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

2/2023. (I. 26.) határozata  

 

Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete a 2023. január 26. napján tartott ülésének 

napirendi pontjait az alábbiak szerint fogadta el:  

 

 

NAPIRENDI PONTOK:  

 

 

Nyilvános ülés: 

 

1. Tájékoztató a Képviselő-testület két ülése között történt fontosabb eseményekről, 

értekezletekről 

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

2. Tájékoztató az előző testületi üléseken elfogadott határozatok és rendeletek 

végrehajtásáról 

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

3. Tájékoztató a fontosabb jogszabályi változásokról 

Előterjesztő: Tárnok Lászlóné jegyző 

 

4. Az önkormányzati vagyonról és a vagyongazdálkodás szabályairól szóló 18/ 2021.  

(XI. 2.) önkormányzati rendelet módosítása  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

5.  Békés város önkormányzatának a városi jelképekről és kitüntetésekről szóló új 

rendeletének megalkotása  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 
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6. A gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012.(III.30.) önkormányzati rendelet, 

illetve a szociális igazgatásokról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes 

gondoskodást nyújtó alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26) 

rendelet módosítása  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester  

 

7. A békési nemzetiségi önkormányzatokkal kötött együttműködési megállapodások 

felülvizsgálata 

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

8. A polgármester 2022.évben igénybe vett szabadság mértékének megállapítása és a 2023. 

évi szabadság ütemezésének jóváhagyása  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

9. Iskolai körzethatárok véleményezése  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

10. Kiemelt fejlesztési területté nyilvánítás a 0109/30 hrsz.-ú ingatlanon  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

11. Veszélyhelyzeti intézkedésekre vonatkozó döntések módosítása 

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

12. Bejelentések, interpellációk  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

 

Zárt ülés: 

 

1. Közbeszerzési eljárások megindítása  

Előterjesztő: Kálmán Tibor polgármester 

 

 

1.Napirend tárgya: Tájékoztató a Képviselő-testület két ülése között történt fontosabb 

eseményekről, értekezletekről  

 

Írásos előterjesztés csatolva a jegyzőkönyvhöz az Mötv. 52.§ (1) bekezdés f) pontja alapján.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, 

észrevétel, módosító javaslat.  

 

 

Mucsi András képviselő: Jelezte, hogy a „Békés 50” ezerrel dübörög. Tavaly választották ki, 

erre a rendezvényre a logót. Egy neves békési művész, Püski Sándor úr volt az, aki ezt bírálta és 

kiválasztotta a logót. Ez alatt fog futni az egész programsorozat. Most azon dolgoznak, hogy egy 

nagyon szép gálát szervezzenek, április 15- re. Szeretnének egy ünnepi istentiszteletet is, a békési 

egyházak bevonásával. Fontos ez az alkalom, hiszen nagyon sokan beleteszik a munkájukat, 

energiájukat. Több egyeztetésen is túl vannak, tehát mindenképpen szeretné hívni a jelenlévőket.  
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Az általuk képviselt szervezetektől várja az ötleteket programokba. Ő maga, egy szép albummal 

fog készülni, Békés Város történeti térképeivel. Reményei szerint, civil összefogással 

megvalósul a rendezvény. 

 

Az ülés elején négyszemközt letisztázták az ügyet képviselő társával, Földesi Mihállyal. Viszont 

nyomatékosan szeretné kérni tőle a következő fontos segítséget: a Mi Hazánk egyik országos 

portálján ismételten olyan anyag jelent meg, ami Békést negatív színben tünteti fel. Nevesül 

Füredi János képviselő társával kapcsolatban van, egy kérdésnek álcázott hamis állítás.  

 

A képviselő társairól jót feltételez, mindenkinek látja a munkáján azt, hogy a maga lehetőségeivel 

előmozdítja a várost, és annak jó hírét kelti. Rossz dolog az, hogyha negatív színbe tüntetik fel a 

várost, ha rossz hírek szólnak az egész országban a városunkról.  Ne jelenjen meg egyik 

képviselőnkről sem kérdésnek álcázott állítás, mert egyrészt ez rágalmazás meg per is. Másrészt 

nem igaz, és a városnak is nagyon árt.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Szót adott Földesi Mihály képviselőnek. 

 

Földesi Mihály képviselő: Szeretne Mucsi András által fölvetettekre válaszolni.  

Mint ahogy mondta, ehhez tényleg semmi köze nincs a békési szervezetnek. Mindenki 

emlékszik, hogy a kampány alatt megjelent egy cikk, amire igen hevesen válaszolt a fölkért 

lakossági rész. Ez nem csak az ő oldalára érkezett meg, hanem a Mi Hazánk mozgalom, illetve 

a Magyar Jelen újságnak az oldalára is. Üzenetként olyan gondolatok jelentek meg, amire tovább 

néztek az ott lévő vezetők. Jelen pillatanban ez az ügy a kommunikációs igazgatóhoz tartozik, 

illetve elnök úr is intézkedik.  

 

Sem megcáfolni, sem alátámasztani nem tud semmit. Csak annyit tud, amennyi a szóró lapon is 

megjelent, amiben az állt; hogy Füredi János képviselő úr teológiai végzettséggel rendelkezik, 

és ehhez tudomása szerint érettségi bizonyítvány szükséges.  

 

Ő hozzá 47 db üzenet érkezett, meglepő módon ennyit tud a kommunikációs igazgatótól. Senki 

nem kérdőjelezte meg a teológiai végzettséget, csak és kizárólag az érettségi bizonyítvánnyal 

kapcsolatban voltak leírások.  Voltak idézetek, ami nem csak neki, de a központba is nagy 

valószínűséggel megérkezhetett.  Ő akkor azon az ominózus alkalmon is kifejezetten arra ügyelt, 

hogy négyszemközt beszéljen Füredi Jánossal. Annyit kért tőle, hogy vegye elejét az egésznek, 

hiszen ő ettől a pillanattól kezdve közszereplőként éli tevékenységét. Semmi mást ne tegyen csak 

annyit, hogy a közösségi portálon mutassa be az érettségi bizonyítványát. Akkor úgy egyeztek 

meg, hogy egy héten belül fölteszi, ami által nyilvánosságra hozza ezt az ügyet. Ez nem történt 

meg.  

Elkérték tőle a szórólapot, ő ezt továbbította, bevallja őszintén, azóta az üggyel nem foglalkozott. 

Hogyha megkérik, hogy nyilatkozzon egy sajtótájékoztatón, Békés város szintjén, akkor benne 

lesz. Mivel mindenki jól tudja, hogy parancsuralmi helyzet van, még egy párton belül is, ez rájuk 

is vonatkozik. Ha egyetért a leírtakkal, akkor valószínű meg fogja tartani, ha nem fog vele 

egyetérteni, akkor átgondolja, és az már legyen az ő dolga, hogy a tagságát fölfüggesztik vagy 

sem. Jelen pillanatban ennek a cáfolata nem történik meg. Ha valaki elolvassa a cikket, akkor 

értelmeznie kell, hogy a Magyar Jelen újság írója az iskolát bombázta a kérdéseinkkel. De nem 

tudja, hogy ki írta a cikket, mert ha jól emlékszik nem volt oda írva. Csak azt vállalja, ami a neve 

alatt megjelenik. Ha mondta volna a piacon Füredi János képviselő úr, hogy mire célozgat, akkor 

elmondta volna neki, a véleményét. Továbbra is azt tudja tanácsolni, hogy ossza meg közösségi 

oldalán, a bizonyítványát. Így mindenki látja, és onnantól kezdve szerinte ez a cikk meg sem 

jelenik, vagy több nem is történik.   
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Kálmán Tibor polgármester: Észrevételként megjegyezte, hogy az ilyen típusú állhírek sajnos 

megnehezítik a mindennapjaikat. Kellemetlen helyzetbe hozhat mindenkit, és ez nem jó, mert 

bármit lehet mondani.  

Nem felejtette el az országgyűlési kampány alatti kiadványt.  

 

Füredi János képviselő: Az egyik szeme sír, a másik nevet. Ez a lejárató cikk megíródott, és 

Földesi Mihály képviselő úr azt mondta, hogy nincs hozzá semmi köze, nem tudott róla. Amikor 

találkoztak, nem is sejtette, hogy miért kérdez tőle olyan ironikusan. A képviselő is cinikusan 

válaszolt, amiből azt sejtette, hogy tudja, hogy miről van szó. Viszont nyilván elhisz mindent 

képviselő úrnak, és azt is, hogy nincs hozzá köze.  

Ha valakik azt mondják, hogy nem hiszik el, hogy van házassági kivonata, vagy születési 

bizonyítványa, akkor azt bizonyítani kell a közösségi oldalon?  

Egyértelműen tisztában van azzal, hogy amióta közszereplő, azóta sokkal nagyobb vitáknak és 

nyilvánosságnak van kitéve. Nincs is ezzel semmi problémája, csak amikor már így elkezdenek 

vájkálni az életébe, akkor az fölháborítja. Képviselő úr mondta, hogy nem is foglalkoztak az 

üggyel, tehát majdnem még meg is sértődött rajta, hogy egy vagány képet találtak, amit 

posztoltak engedély nélkül. De ez sem okoz gondot, mert egy jó reklámot nyomott ezúttal.  

 

Nem haragszik senkire, nyílván meg van mindennek a maga útja, és ő is megtette azokat a 

lépéseket, amiket meg kellett. Teljes mértékben nyugodt, neki meg van az érettségi 

bizonyítványa. Nyugodt, mert meg van, sőt hivatalos. A cikkben az szerepelt, hogy sem írni, sem 

olvasni nem tud, tehát nincs is meg a bizonyítványa, de ha meg is van, akkor kétes eredetű. Tehát 

mindenre kitérnek csak arra nem, hogy esetleg bocsánatot kérjenek tőle. Ez szóba sem jött, itt 

totálisan a lejáratás hadjárata működött.  

A sárdobálózást illetően nem nyilatkozott a Magyar Jelennek. Mindig azt hozza föl témának 

Földesi Mihály, amikor a cigánysággal volt elfoglalva mindenki. Képviselő úr szerint azt 

gondolják, hogy szervezetten irányították. Köszönje meg a Mi Hazánk, és a Magyar Jelen 

nekünk, polgármester úrnak és ennek az oldalnak azt, hogy ilyen szinten vissza lett fogva a 

békési- Békés megyei romaság. Hiszen nagyon föl lettek bőszítve. Ők kezelték ezt az ügyet, nem 

pedig még tovább göngyölítették.  

Azt kéri képviselő úrtól, pár jó szót szóljon az érdekébe, hiszen ő még nem gyalázta meg sehol. 

Amikor a lakásügyön dolgozott segítséget kért tőle, és a barátjának, lakást adtak. Segített 

mindenben, így ő is ezt kéri. Reméli, hogy együttműködve tudnak dolgozni a továbbiakban. Most 

is lehet tenni a városért, és mivel nagyon jó kommunikációval rendelkezik képviselő úr, ezért 

gondolja, hogy el tudja ezt intézni.  

 

Tavaly ősszel volt egy kamionos szélvédős ügy, és akkor nyíltan vállalta képviselő úr, mert oda 

írta a saját nevét a cikkhez, amikor nyilatkozott. Mi jöhet még ezután? Tehát érettségi és teológiai 

botrány meg TAO- pénzeknek az eltüntetése. Ő hátra dől, és nézi a műsort.  

Nem fenyegetőzik, de azok az emberek, akik részt vesznek ebben a lejárató kampányban, 

azoknak üzeni, hogy ne dőljenek hátra, mert nem fogja annyiban hagyni ezt az ügyet. Mivel 

mindent Toroczkai László úr intéz, ezért azt üzeni neki, hogy nyugodtan lehet dolgozni, mert 

minden rendben van, és nem fogja annyiban hagyni ezt az ügyet. 

 

 

Kálmán Tibor polgármester: Rácz Attila képviselőnek adott szót.  
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Rácz Attila képviselő: Még mielőtt a polgármester és a testület azt gondolná, hogy be fog szállni 

ebbe az „adok- kapokba”, tudniuk kell azt, hogy nem éri el nála az ingerküszöböt. Viszont 

szeretne a napirend előtt egy kérdést megfogalmazni.  

A tavalyi év végén a Vámos Zoltánhoz köthető televízióval szerződést kötött a város, viszont 

látja, hogy új kollega és új berendezés van a teremben. Van valami változás ezen a területen? 

Működik, és lesz televízió ebben az évben?   

 

 

Kálmán Tibor polgármester: Megadta a szót Mucsi András képviselőnek. 

 

Mucsi András képviselő: 1937-ben játszódott az a jelenet.  

Bevittek a szovjetek az NKVD-re egy idős jogász professzort. Mondta neki a kihallgató: 

„Vádlott! Legyen kedves válaszolni a kérdésre. Az ember naivan fölnézett, és azt kérdezte: 

Vádlott? Maximum gyanúsított lehet. Majd oda ment hozzá a rendőrtiszt, és odakísérte az 

ablakhoz, és azt mondta: Nézzen ki az udvarra! Maga szerint az a sok ember, mind ártatlan bárány 

azért van ott az udvaron?” 

 

Ezt a történetet a vádaskodás miatt mondta el. Nem akarja képviselő urat bántani. Ha kétségbe 

vonják valakinek az apaságát vagy anyaságát, akkor nem hajlandók, legalább is a Fidesz- KDNP 

frakciónak a tagjai rohanni a DNS vizsgálatra, az Oktatási Hivatalba. Az általános iskolai 

végzettségét elővadászni, hogy ki volt felmentve testnevelésből és hasonlók.  

Tehát ezeket az állításokat nem hajlandók igazolni, mert mindig a vádlónak van kötelessége 

bizonyítani.  

Fél évvel ezelőtt mondta képviselő úr, hogy el lehetne ezt intézni fotóval. Ő azt mondta, hogy 

nem raknak ki semmit az internetre. Az bizonyítson mindig, aki vádol! Ne pedig valótlan dolgok 

miatt kelljen nekik védekezniük. Abszolút elutasítja ezt a hozzáállást. A képviselő urat nem 

akarja ebbe az egészbe beleforgatni, csak elmondja, hogy neki ez a véleménye.  

 

Egy másik képviselő társával beszélgettek néhány hónappal ezelőtt arról, hogy ebben a 

testületben két dolog volt eddig tabu harminchárom éven keresztül. Az egyik a család, a másik, 

az emberi méltóság.  

Ezek a tabuk kezdenek megdőlni. Nagyon nem szeretné, ha ez lenne Békésen a közbeszéd. 

Az ellenzéki fórumon, portálon, olyan szinten belemennek, az emberekről alkotott 

véleményekbe, hogy az minősíthetetlen. Ez a magatartás, hogy elkezdik a családokat és az 

emberi méltóságokat sérteni kérdésnek álcázott állításokkal, rossz.  

Ő a maga részéről csak annyit mond el, abban kéri a segítséget képviselő úrtól, hogy ennek a 

cáfolatába vegyen részt.  

Ha az újságíró nem tud korrekten írni, és a munkáját tisztességen elvégezni, akkor ne írjon 

újságot! Ilyenkor vegyük fel a telefont, és szóljunk oda, hogy ki írta azt a valótlanságot?  

Vegyék le, és kérjenek bocsánatot attól, akit lejárattak! 

 

 

Kálmán Tibor polgármester: szót ad Földesi Mihály képviselőnek. 

 

Földesi Mihály képviselő: Polgármester úr megemlítette a zöld újságot. Úgy gondolja az is egy 

válasz volt. Békés városában kinek volt 2021 decemberében a meghurcoltatása? Ezek után ezt a 

Békési Újságba ki jelenítette meg? Úgy, hogy igazából a cáfolat még mindig nem érkezett meg, 

közben a kormányhivatal is másként állt hozzá, és a belső szabályozásban is történt változás. 

Semmi probléma nincs ezzel, hiszen tudja, hogy az ellenzéki oldalon ülőknek, egyetlen feladatuk 

lenne; mélyen eltűrni és hallgatni dolgokat. Ugyan ez nem így történik, mert ő nem szokott 
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megijedni az ilyen dolgoktól. Vállalja ebben az ügyben is az felelősségét, úgy ahogy vállalta a 

cigány konfliktusban is megjelent újságírói anyagból, amit ő nyilatkozott. Akkor is mereven 

elhatárolódott, ami nem tőle származott. Ugyancsak ebben az ügyben is, vállalja azt a részt, hogy 

előfordult ilyen, sőt, Ő beszélt Füredi János képviselő úrral.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Akkor az igaz? 

Földesi Mihály képviselő: Nem azt mondta, utána kell nézni. Az elmúlt időszakban lehetett látni 

nagyon sok újságcikket, arról, hogy a rendőrség nyomozott, és talált is. Hány olyan fiatal van ma 

Magyarországon aki, azt gondolja, hogy ő is tud venni egy érettségi bizonyítványt, egy felsőfokú 

végzettséget. Ne ez legyen a szint! Egy közszereplő pontosan ezzel szemben úgy tud föllépni, 

hogy bizonyítja az interneten. Leírva azt, hogy ezért mindért megküzdött. Ezzel tud kiállni a mai 

fiatalság elé is. Soha nem mondta azt, hogy kiváló tanuló volt, vagy eminens.  

Megküzdött azért, amije van.  

 

 

Kálmán Tibor polgármester: Hogy lett kiküldve a közösségi médiába, hogy nem? Úgy látja, 

hogy erre gondol Földesi Mihály képviselő úr, a 2021-es témával kapcsolatban. Ehhez képest a 

feleségéről megjelent egy teljes hazugság. Szerinte ez nem ugyan az a szint, de megértette az 

indokolását.  

 

Rácz Attila képviselő úrhoz az a válasza; Azért ül ott másik kollega, mert sajnos az operatőr 

kollega egészségügyi problémákkal küzd. Jelenleg minden médiával tárgyalásban vannak. Nem 

kötöttek még senkivel sem szerződést, hiszen ez minden évben így szokott lenni.  

 

Egy örömteli hírről számolt be, miszerint az OLAF-nak a másik öt pályázatot érintő lezáró 

jelentése is megérkezett. Teljesen rendben találtak mindent, és úgy gondolja, hogy az elmúlt 

uniós ciklust ezzel ő lezárná. Ez egy jó és megnyugtató hír. Bizonysággal tölti el, hogy az előző 

Képviselő- testület is jól dolgozott, és Ők hasonlóan jól fognak dolgozni a továbbiakban is.  

 

Mucsi András képviselőnek szót adott. 

 

Mucsi András képviselő: Örömteli hírt közölt, ami szintén megjelent a Magyar Közlönybe. 

Egy szép kerek szám, 144 millió forint. Ez jelenti azt, hogy „dolgozni a városért”! Dankó Béla 

országgyűlési képviselő úrnak köszöni, hogy a rezsiszámla kicsit kerekedett. Későbbi napirend 

kapcsán, az is el fog hangozni, hogy további pénzek érkeznek a városba, ami szintén 

intézményeinknek a működtetését segíti elő. Nem beszélve az aszfaltozásról. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e további 

kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a 

tájékoztató elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

3/2023. (I. 26.) határozata  
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Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete a „Tájékoztató a Képviselő-testület két 

ülése között történt fontosabb eseményekről, értekezletekről” tárgyú előterjesztésben 

foglaltakat tudomásul veszi.  

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

 

Napirend tárgya: Tájékoztató az előző testületi üléseken elfogadott határozatok és 

rendeletek végrehajtásáról  

 

Írásos előterjesztés csatolva a jegyzőkönyvhöz az Mötv. 52.§ (1) bekezdés f) pontja alapján. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztéssel kapcsolatban kérdés, észrevétel, módosító 

javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a tájékoztató elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

4/2023. (I. 26.) határozata  

 

Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete a „Tájékoztató az előző testületi 

üléseken elfogadott határozatok és rendeletek végrehajtásáról” tárgyú előterjesztésben 

foglaltakat tudomásul veszi.  

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

Napirend tárgya: Tájékoztató a fontosabb jogszabályi változásokról 

 

Írásos előterjesztés csatolva a jegyzőkönyvhöz az Mötv. 52.§ (1) bekezdés f) pontja alapján.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztéssel kapcsolatban kérdés, észrevétel, módosító 

javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a tájékoztató elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

5/2023. (I. 26.) határozata  
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Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete a „Tájékoztató a fontosabb jogszabályi 

változásokról” tárgyú előterjesztésben foglaltakat tudomásul veszi.  

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

Napirend tárgya: Az önkormányzati vagyonról és a vagyongazdálkodás szabályairól szóló 18/ 

2021.(XI. 2.) önkormányzati rendelet módosítása 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta a Pénzügyi és Városfejlesztési 

bizottság, és az Ügyrendi, Lakásügyi és Közrendvédelmi bizottság és elfogadásra javasolja a 

rendelet-tervezetet. Az önkormányzat tulajdonát képező ingatlanok kapcsán történt változások 

kerültek átvezetésre a rendeletben. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Megadta a szót Balog Zoltán képviselő úrnak. 

 

Balog Zoltán képviselő: Örömére szolgál, hogy sikerült egy újabb lakással gyarapítani a 

lakásállományukat. Három szobás nagy lakás, így most már a nagyobb családosoknak is tudnak 

lakást biztosítani.  Egy alapba kerülnek a befolyt pénzek, ezzel újabb lakásvásárlásra fordítják 

azt. Tehát nem elherdálják a pénzt, amik az ingatlanok eladásából befolynak, hanem újabb 

lakásokat vásárolnak, hogy ezzel is a lakásállományuk gyarapodjon, illetve a bevételük 

szaporodjon. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Elmondta, hogy az egyik TOP Pluszos pályázatuk nyert, 

decemberben kaptak róla hírt. Így további kertes házakat tudnak építeni a városban ugyanúgy, 

ahogyan az előző ciklusban épült a 15 kertes ház.  

 

Földesi Mihály képviselő: Kérdése: Ez a 30 millió forintból lett, amit fölszabadítottak 

polgármester úr számára?  Mekkora összegért sikerült ezt a lakást megvenni, és hol? 

 

 

Kálmán Tibor polgármester: Benne van az anyagban, de 12,5 millió forintért. A Fáy utcán, egy 

három szobás lakás. Nézik folyamatosan az árveréseket is, és volt felajánlás kertes házra is. A 

munkatársak megnézik, megvizsgálják. Véleménye szerint egy jó vásárlás volt. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztéssel kapcsolatban további kérdés, észrevétel, 

módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a rendelet tervezet elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

rendeletet elfogadta: 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 1/2023. (I. 27.) önkormányzati 

rendelete az önkormányzati vagyonról és a vagyongazdálkodás szabályairól szóló 

18/2021. (XI. 2.) önkormányzati rendelet módosításáról 
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Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete Alaptörvény 32. cikk (1) bekezdés a) 

pontjában és Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 2011. évi CLXXXIX. törvény 13. § 

(1) bekezdés 9. pontjában meghatározott feladatkörében eljárva, Békés Város Önkormányzata 

Képviselő-testületének a Szervezeti és Működési Szabályzatról szóló 22/2019. (X. 29.) 

önkormányzati rendelet 35. § b) pontjában biztosított véleményezési jogkörében eljáró 

képviselő-testületi bizottság véleményének kikérésével a következőket rendeli el: 

1. § 

Az önkormányzati vagyonról és a vagyongazdálkodás szabályairól szóló 18/2021. (XI. 2.) 

önkormányzati rendelet 3. melléklete helyébe az 1. melléklet lép. 

2. § 

Ez a rendelet 2023. január 28-án lép hatályba. 

 

  Kálmán Tibor  Tárnok Lászlóné  

      polgármester         jegyző 

 

 

A rendelet kihirdetésre került: 2023. január 27. napján. 

 

 

 

Tárgy:  Békés város önkormányzatának a városi jelképekről és kitüntetésekről szóló új 

rendeletének megalkotása 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta mind a három bizottság, és a rendelet 

tervezetet elfogadásra javasolják. 

A korábbi rendeletünk az elmúlt 10 évben számos módosításon átesett, így a rendelet bizonyos 

részei szétszabdaltak, nehezen kezelhetőek lettek. A kitüntetések rendszere egységesítésre került, 

egy valamennyi elismerésre vonatkozó általános rész teszi átláthatóbbá a javaslattételi és 

odaítélési dátumokat. 

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

Mucsi András képviselőnek szót adott. 

 

Mucsi András képviselő: Üdvözli ezt a rendeletet, nagyon elismeri. Örül minden elismerésnek 

és kitüntetésnek, mint például a Nefelejcs, Sursum Corda, Németh László díj, tanlerületi 

elismerés, vagy ipartestületi országos elismerésnek. Ezek mind a mi békési polgárainkat ismerik 

el. Azonosul polgármester úr indoklásában mondottakkal. Békés harmadjára város lett, kis város 

vagyunk, de azt gondolja, hogy a megye névadó települése. Ez egy szép méltó, dolog.  

Felvetése a következő: azok, akik díszpolgári címet kaptak, meg Pro Urbe díjat, azoknak a nevét 

be kell írni egy szép könyvbe. Tegyék ki akár a portikusba, ami bővíthető folyamatosan legyen 

nyilvános, akik munkásságot végeztek. A békés város honlapján is fent van, de ez legyen jobban 

látható, mert ez egy büszkeség. A Város Védők honlapján szokta nézni, hogy ki az, aki kapott. 

Az is jó, hogy ez a patinás civil szervezet ezt felvállalja. Feltételezi, hogy a Békés Város 

honlapján is fent van, de jó lenne ha, látható lenne. Hiszen ezekre az emberekre mindannyian 

büszkék vagyunk, akik a 70-es évektől megkapták a Békés Városért vagy a Békés Díszpolgára 

címet.  

Tehát ezt szeretné mindenképpen javasolni. 
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Kálmán Tibor polgármester: Meg fogják valósítani. Deákné Domonkos Julianna képviselő 

asszonynak szót adott. 

 

Deákné Domonkos Julianna képviselő: 

 

Nagy örömmel ül a testületi ülésen, ugyanis a három hónapos kihagyása után örömére szolgál, 

hogy itt lehet. Különösen örül annak, hogy a városi jelképekről és kitüntetésekről szóló testületi 

anyag előkészítésében is már részt vehetett. Nagyon kedves számára ez az előterjesztés. Egyrészt 

azért, mert fontosnak gondolja, hogy a városban élő és tevékenykedő egyes területeken 

kiemelkedő munkát végző emberek elismerést kaphassanak a munkájukért. Különösen arra 

büszke, hogy az említett díjakat, címeket átvehetik a pedagógus kollégák is. Az előző évben 

három kiváló pedagógus kaphatta meg a Nefelejcs díjat. Intézményvezetőként nagyon büszke 

arra is, hogy a Hepp iskola egyik negyven éve tanító pedagógusa kaphatta meg először a 

Kecskeméti Gábor díjat. E mellett országos és tankerületi elismerésekben is részesülnek a 

munkatársak.  

Örömmel mondja el, hogy éppen egy új feladat vár rá, hiszen a következő héten kell a tankerület 

felé elküldenie azokat az előterjesztéseket, méltatásokat, amelyek a pedagógus napi 

elismeréseket szolgálják majd.  

Nagyon támogatja az előterjesztést, és bízik benne, hogy olyan emberek fogják kapni az 

elismeréseket, akik igazán méltóak rá. 

 

 Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztéssel kapcsolatban további hozzászólás nem volt, 

így szavazást rendelt el a rendelet-tervezet elfogadásáról. 

 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

rendeletet alkotta: 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 2/2023. (I. 27.) önkormányzati 

rendelete Békés Város jelképeiről és a helyi elismerések adományozásáról 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a Magyarország címerének és zászlajának 

használatáról, valamint állami kitüntetéseiről szóló 2011. évi CCII. törvény 24. § (9) 

bekezdésében kapott felhatalmazás alapján, az Alaptörvény 32. cikk (1) bekezdés i) pontjában 

meghatározott feladatkörében eljárva a következőket rendeli el: 

ELSŐ RÉSZ 

BÉKÉS VÁROS JELKÉPEIRŐL  

I. Fejezet 

Békés Város címere  

1. § 
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(1) A címerpajzsban kék mezőben, levágott, derékszögben behajlított páncélos jobb kar, vörös 

színű, négy ezüst ponttal (körrel) díszített arany nyelű és szegélyű zászlót tart. A pajzson ezüst 

sisak nyugszik, rajta nyílt, aranyszínű korona. A sisakdísz vállban elvágott, tompa szögben 

behajlított kivont ezüst kardot tartó páncélos jobb kar. 

(2) A címer ábrázolását e rendelet 1. melléklete tartalmazza. 

2. § 

(1) A város címerét kizárólag díszítő és utaló jelképként lehet felhasználni. 

(2) A város címere használható: 

a) Képviselő-testületi ülés meghívóin, 

b) a Képviselő-testület és bizottságai felhívásain, programjain, tervein az általuk kötött 

megállapodásokon, szerződéseken, 

c) a város történetével, életével, fejlődésével foglalkozó kiadványokon, a városra utaló 

emléktárgyakon, 

d) a Képviselő-testület által alapított, vagy kiadott díszokleveleken, emléklapokon, kitüntető- 

vagy emlékérmeken, 

e) a Képviselő-testület ünnepségein, rendezvényein, 

f) nemzetközi kapcsolatokban és idegenforgalmi propagandában, 

g) a Képviselő-testület és bizottságai, a polgármester, az alpolgármester, az önkormányzati 

képviselők, a jegyző, az aljegyző, az egyes hivatali egységek és vezetőik részére készített 

levélpapíron, a polgármester által használt bélyegzőn, díszpecséten, valamint a városi 

képviselők és a Polgármesteri Hivatal dolgozóinak névkártyáin és arcképes igazolványain, 

h) az előzőekben felsoroltak értelemszerű alkalmazásával – külön engedély alapján – más 

városi szervek által, 

i) jelvényként. 

3. § 

(1) A város címerét – mint díszítő és utaló jelképet – kizárólag hiteles alakban, a rendeletben 

meghatározott ábrázoláshoz hűen, a méretarányok és a színek megtartása mellett szabad 

alkalmazni. 

(2) Egyes esetekben megengedhető, hogy a városi címer kizárólag a tárgy anyagának színében 

(fém, bőr, fa, stb.) készüljön. 

(3) A városi címert csak olyan mértékig szabad kicsinyíteni, hogy az ne sértse a hiteles ábrázolást. 

(4) Az állami címerrel való együttes használat során az állami címer jelentőségét kisebbíteni nem 

lehet. 

4. § 

(1) A város címerének felhasználását, alkalmazását a polgármester engedélyezi. 

(2) Az engedély egyszeri vagy folytatólagos felhasználásra is adható. Az engedélyben az 

alkalmazás módját is meg kell határozni. 

(3) Amennyiben a címer alkalmazásával, felhasználásával a felhasználó bevételre tesz szert, a 

címer használatához való hozzájárulást a polgármester jogosult díj fizetéséhez kötni, amelynek 

mértékét - a felhasználásból származó, tervezett bevételt alapul véve - a polgármester határozza 
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meg, egy összegben, évi átalány formájában vagy a felhasználó által megszerzett bevételhez 

képest százalékosan megállapított mértékben. 

(4) A díjfizetési kötelezettség alól a polgármester felmentést adhat, amennyiben a címer 

a) a várost bemutató, népszerűsítő kiadványokon, termékeken, 

b) a városban hagyománnyal rendelkező termékeken, 

c) sportruhákon, intézményi formaruhákon 

kerül felhasználásra. 

(5) A város címere a 2. § (2) bekezdés a), b), d), e), g), és i) pontjaiban megállapított esetekben 

engedély nélkül alkalmazható. 

 

5. § 

(1) A városi címer használatára vonatkozó kérelmeket a polgármesterhez írásban kell benyújtani. 

A kérelemnek az alábbiakat kell tartalmaznia: 

a) a kérelmező szerv, vagy személy megnevezését és címét, 

b) a címer felhasználásának, illetve előállításának célját, 

c) az előállítás esetén az előállítandó mennyiséget, 

d) a terjesztés, illetve a forgalomba hozatal módját, 

e) kereskedelmi forgalom esetén a várható bevétel számításokkal alátámasztott mértékének 

meghatározását, 

f) a címer használatának az időtartamát, 

g) a kérelmező szervnél a címer felhasználásáért felelős személy nevét. 

(2) A kérelemhez csatolni kell a címerrel díszített tárgy mintáját, vagy fénymásolatát. 

(3) A címer használatára vonatkozó engedélynek tartalmaznia kell: 

a) az engedélyes szerv megnevezését és címét, 

b) az engedélyezett felhasználási cél megjelölését, 

c) a felhasználás idejét, illetőleg az engedély érvényességének határidejét, 

d) a terjesztés, illetőleg a forgalomba hozatal módjával kapcsolatos esetleges egyéb 

előírásokat 

e) amennyiben a címer használatáért díjat kell fizetni, a díj mértékét. 

6. § 

(1) A kiadott engedélyekről a Polgármesteri Hivatal nyilvántartást vezet. A nyilvántartásnak 

tartalmaznia kell: 

a) az engedély sorszámát és iktatószámát, 

b) az engedélyes szerv, vagy személy nevét és címét, 

c) a felhasználásért felelős személy nevét, 

d) az engedély érvényességének határidejét, 

e) az előállítás esetén az engedélyezett darabszámot. 

(2) Tilos az engedély kiadása a városi címer használatára vagy előállítására, ha a használat, illetve 

a forgalomba hozatal módja, vagy körülményei a város jó hírnevét, vagy a város lakosságának 

jó érzését sérti. 
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II. Fejezet 

Békés Város logója  

7. § 

(1) A logó leírása: a város főtéri hídjának, híd melletti pavilonjainak grafikus ábrázolása. A logó 

ábrázolását e rendelet 2. melléklete tartalmazza. 

(2) A logó bármilyen színben használható. 

(3) A logó használható e rendelet 2. § (2) bekezdésének c), e), f), g) és h) pontjaiban felsorolt 

esetekben. 

(4) A logó használatának módjára e rendelet 3. § (1)–(3) bekezdésében, a logó használatának 

engedélyezésére e rendelet 4–6. §-ában foglaltakat kell alkalmazni. 

8. § 

(1) A város szlogenje: „Békés - a hidak városa” 

(2) A szlogen a város marketing tevékenysége során bárhol felhasználható a logóval együtt, vagy 

anélkül. 

III. Fejezet 

Békés Város zászlaja  

9. § 

(1) Arany szegélyű, vörös színű, vízszintes (fekvő) téglalap. Jobb oldalt spiccben bevágott a 

vízszintes oldal harmadáig, bal oldalt négy ezüst kör. A zászló oldalainak aránya: 1:3. 

(2) A zászló ábrázolását e rendelet 3. melléklete tartalmazza. 

10. § 

A városi zászló használható: 

a) a Képviselő-testület ülésein és a város életében más, jelentős események alkalmával, 

b) az állami zászló elsőbbsége mellett az önkormányzati szervek, gazdasági társaságok, 

intézmények ünnepségein, rendezvényein, 

c) megkülönböztetésként a több település részvételével megtartott rendezvényeken, 

d) a város bel- és külföldi kapcsolataiban. 

11. § 

A városi zászlótartókon állandó jelleggel kerül elhelyezésre az állami és a városi zászló, a 

harmadik zászlótartón az alkalmi rendezvények, városba érkező delegációk zászlói helyezhetők 

el, a rendezvény időtartamára. 

MÁSODIK RÉSZ 

A HELYI ELISMERÉSEK ADOMÁNYOZÁSÁRÓL  
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IV. Fejezet 

Az Önkormányzat által alapított kitüntetések  

12. § 

(1) A rendelet célja, hogy Békés Város Önkormányzata méltó elismerésben részesítse 

mindazokat a személyeket és civil szervezeteket, akik vagy amelyek 

a) Békés város és polgárai érdekében tevékenységükkel kimagasló érdemeket szereztek, a 

város hazai és nemzetközi elismerését elősegítették; 

b) akik a város gazdasági, társadalmi fejlődése, a kulturális és a művészeti élet területén, 

valamint a lakosság érdekében hosszabb időn át végzett tevékenységükkel kimagasló 

érdemeket szereztek; 

c) kiemelkedő tudományos, művészeti, közéleti munkásságukkal, valamint a békési 

hagyományok őrzésével hosszú ideje hozzájárulnak a város jó hírének növeléséhez, 

d) sajátos, illetve nehéz élethelyzetben lévő személyek, csoportok és közösségek érdekében 

végzett tevékenységükkel hozzájárulnak a város által nyújtott szociális ellátások 

színvonalának emeléséhez, 

e) a város turisztikájának, gasztronómiájának érdekében végzett tevékenységükkel 

kiemelkedő munkát végeznek, valamint aktívan közreműködnek a turisztikai 

szolgáltatások szervezésében, 

f) oktatás-nevelés, közművelődés, sport területén végzett tevékenységükkel tartósan 

hozzájárulnak a város elismertségének növekedéséhez, 

g) egészségügy, szociális ellátás és ifjúságvédelem területén, valamint az egészséges 

ifjúságért végzett tevékenységükkel tesznek a békési polgárokért, 

h) közigazgatás és közbiztonság területén végzett tevékenységükkel aktívan közreműködnek 

a város jólétének előmozdításában, 

i) azon 20. életévüket be nem töltött békési, illetve Békésen tanuló, illetve sportoló 

fiataloknak, akik személyes példamutatásukkal, kimagasló eredményeikkel érdemeket 

szereztek, hozzájárulva ezzel Békés város jó hírnevének öregbítéséhez, 

j) akik az adott évben kiváló eredményeket értek el hazai, illetve nemzetközi versenyeken, 

és ezzel hozzájárultak a város ismertségének növeléséhez. 

(2) A fentiek elismerésére Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete az alábbi 

elismeréseket alapítja: 

a) „Békés Város Díszpolgára” kitüntető cím; 

b) „Pro Urbe Békés” kitüntető cím; 

c) „Civilek a Városért” kitüntető cím; 

d) „Kiváló Szociális Munkáért” díj 

e) „Kecskeméti Gábor” díj 

f) „Békés Város Ifjúsági díja” 

g) „Az Év Békési Sportolója” díj, 

h) „Békés Város Közszolgálatáért” díj. 

(3) A 12. § (2) bekezdés  

a) a)-e) és h) pontja szerinti kitüntető címekből és díjakból évente egy, 

b) f) pontja szerinti díjból évente legfeljebb 5, 

c) g) pontja szerinti díjból évente legfeljebb 3 adományozható. 

V. Fejezet 

Az adományozás rendje, feltételei, visszavonása  
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13. § 

(1) A 12. § (2) bekezdés szerinti kitüntető címek adományozására a képviselő-testület és 

bizottságai, ezek tagjai, a nemzetiségi önkormányzatok, békési bejegyzett szervezetek (pl. 

gazdasági társaságok, civil szervezetek, oktatási vagy szociális intézmények) tehetnek javaslatot 

a (2) bekezdésben foglalt kivétellel. A 12. § (2) bekezdés e) pontja szerinti kitüntető cím 

adományozására a fentieken felül magánszemélyek is tehetnek javaslatot. 

(2) Nem tehet javaslatot az intézmény vagy szervezet vezetője az általa vezetett intézmény vagy 

szervezet tekintetében. 

(3) Adott kitüntetésben már részesült személy vagy szervezet nem jelölhető még egyszer 

ugyanarra a kitüntető címre vagy díjra. 

(4) A javaslatot a rendelet 4. melléklete szerinti adatlap kitöltésével és részletes méltatás 

csatolásával kell megtenni, 

a) a 12. § (2) bekezdés a), b), c), e), g) és h) pontja esetében minden év március 10. napjáig, 

b) a 12. § (2) bekezdés d) pont esetében minden év október 10. napjáig, 

c) a 12. § (2) bekezdés f) pont esetében minden év június 10. napjáig. 

(5) Az elismerésben részesített személyt vagy kollektívát a képviselő-testületi döntést követően, 

de az átadást megelőzően nyilatkoztatni kell az elismerés elfogadásáról. 

14. § 

A javaslatok értékelését a bizottságok végzik az alábbi rendben:  

a) a 12. § (2) bekezdés a), b), c) pontja esetében valamennyi bizottság, 

b) a 12. § (2) bekezdés d), e), f) és g) pontjai esetében a Humán és Szociális Bizottság, 

c) a 12. § (2) bekezdés h) pontja esetében az Ügyrendi, Lakásügyi és Közrendvédelmi 

Bizottság tárgyalja a beérkezett javaslatokat. 

15. § 

(1) Az elismerések adományozásáról szóló - minősített többség mellett meghozott - képviselő-

testületi határozatnak tartalmaznia kell: 

a) az adományozó megjelölését, a határozat számát; 

b) az elismerésben részesített személy nevét, illetve kollektíva elnevezését; 

c) az elismerés megnevezését (az adományozás jogcímét), 

d) az odaítélés rövid, tömör indokolását, 

e) a Polgármester és a Jegyző aláírását, valamint az önkormányzat bélyegző lenyomatát. 

(2) A jegyző nyilvántartást vezet a kitüntetésekről, a kitüntetésekkel és díjakkal kapcsolatos 

ügykezelési feladatokat a Békési Polgármesteri Hivatal végzi. 

(3) Az elismerésekkel és a díjjal járó költségek fedezetét a képviselő-testület az önkormányzat 

költségvetésében, külön soron biztosítja. 

16. § 

A díjak és kitüntető címek átadására a 12. § (2) bekezdés d) és f) pont kivételével Békés várossá 

alakulásának évfordulóján, ünnepi Képviselő-testületi ülésen kerül sor. A 12. § (2) bekezdés d) 

pont esetében az átadás minden év novemberében, a Szociális Munka napján rendezett 
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ünnepségen, míg a 12. § (2) bekezdés f) pont esetében a Madzagfalvi Napok keretében rendezett 

ünnepségen kerül sor. 

17. § 

(1) Vissza kell vonni, így elveszti a kitüntetést és a kitüntetéshez fűződő jogokat az, akit a Bíróság 

a közügyektől jogerősen eltiltott. 

(2) Közkegyelem vagy egyéni kegyelem a kitüntetést, illetőleg a kitüntetéshez fűződő jogokat 

kifejezett rendelkezés hiányában nem adja vissza. 

(3) Ha a kitüntetett a kitüntetésre egyéb okból érdemtelenné vált, a Képviselő-testület a 

kitüntetést határozatával visszavonja. A visszavonást és annak okát a kitüntetésről vezetett 

nyilvántartásba fel kell vezetni. 

(4) A Képviselő-testület a kitüntető címet a 13. § (1) bekezdésében foglalt személyek vagy 

szervezetek bármelyikének javaslatára visszavonhatja attól, aki a kitüntető címmel járó 

megbecsülésre méltatlanná válik. 

(5) Az elismerés visszavonásáról szóló döntést a nyilvántartásban rögzíteni kell, és az érintettel 

is közölni kell. 

18. § 

A korábban adományozott városi kitüntetéseket, címeket, jelvényeket tulajdonosaik továbbra is 

használhatják. 

VI. Fejezet 

Az egyes kitüntetésekre vonatkozó részletes rendelkezések  

1. Békés Város Díszpolgára 

19. § 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete azoknak a személyeknek, akik Békés város 

és polgárai érdekében tevékenységükkel kimagasló érdemeket szereztek, a város hazai és 

nemzetközi elismerését elősegítették, a „Békés Város Díszpolgára” kitüntető címet 

adományozza. 

20. § 

(1) A „Békés Város Díszpolgára” címben részesítetteknek adományozásakor a Polgármester a 

díszpolgári oklevelet és Békés város emlékplakettjét adja át. 

(2) A „Békés Város Díszpolgára” cím elhunyt személy részére történő adományozásakor a 

díszpolgári oklevelet, valamint Békés város emlékplakettjét a kitüntetett Polgári 

Törvénykönyvben meghatározott közeli hozzátartozója veheti át. 

(3) A díszpolgári oklevél másolatát a helytörténeti gyűjteményben is el kell helyezni. 

21. § 
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(1) Békés Város Díszpolgárát 

a) megilleti a kitüntető cím viselésének joga, 

b) a város által rendezett hivatalos ünnepségeken fenntartott hely, 

c) elhalálozáskor – családja kívánságára – ingyenes díszsírhely illeti meg. 

(2) Az (1) bekezdésben meghatározott jogok gyakorlásának biztosításáért a Polgármester felelős. 

22. § 

(1) A díszpolgár nevét, fényképét és a díszpolgári oklevél adatait „Békés Város Díszpolgárainak 

könyvébe” kell bejegyezni, illetve elhelyezni. A bejegyzést a polgármester írja alá. 

(2) Békés város díszpolgárainak könyvét a Jegyző őrzi. 

 

2. Pro Urbe Békés 

23. § 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete azon személyeknek, akik a város 

gazdasági, társadalmi fejlődése, a kulturális és a művészeti élet területén, valamint a lakosság 

érdekében hosszabb időn át végzett tevékenységükkel kimagasló érdemeket szereztek, a „Pro 

Urbe Békés” kitüntetést alapítja. 

24. § 

(1) A kitüntetéssel bronz plakett és oklevél jár. 

(2) A bronz plakett kör alakú, melynek előlapján Békés város címere látható, hátoldalán a 

kitüntetett neve és az adományozás dátuma. A plakett díszes dobozban van elhelyezve. 

25. § 

A kitüntetésekről az erre a célra rendszeresített díszalbumban nyilvántartást kell vezetni. A 

nyilvántartásnak tartalmaznia kell a kitüntetett nevét, lakcímét, az adományozás alapjául szolgáló 

tevékenység pontos megjelölését és az adományozás időpontját. A díszalbumban a kitüntetett 

beleegyezésével fényképe is elhelyezendő. 

3. Civilek a Városért 

26. § 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete azon civil szervezetek számára, amelyek a 

város gazdasági, társadalmi fejlődéséhez 

a) tudományos, művészeti, közéleti munkásságukkal, valamint a békési hagyományok 

őrzésével hosszú ideje hozzájárulnak, 

b) sajátos, illetve nehéz élethelyzetben lévő személyek, csoportok és közösségek érdekében 

végzett tevékenységükkel hozzájárulnak a város által nyújtott szociális ellátások 

színvonalának emeléséhez, 
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c) a város turisztikájának, gasztronómiájának érdekében végzett tevékenységükkel 

kiemelkedő munkát végeznek, valamint aktívan közreműködnek a turisztikai 

szolgáltatások szervezésében, 

d) oktatás-nevelés, közművelődés, sport területén végzett tevékenységükkel tartósan 

hozzájárulnak, 

e) egészségügy, szociális ellátás és ifjúságvédelem területén, valamint az egészséges 

ifjúságért végzett tevékenységükkel hozzájárulnak, 

f) közigazgatás és közbiztonság területén végzett tevékenységükkel aktívan közreműködnek, 

a „Civilek a Városért” kitüntetést alapítja. 

27. § 

A kitüntetéssel Csuta György festőművész által készített dísz plakett és oklevél jár. A plakett 

díszes dobozban van elhelyezve. 

 

4. „Kiváló Szociális Munkáért” 

28. § 

(1) „Kiváló Szociális Munkáért” kitüntetés adományozható annak a személynek, aki a szociális 

ellátásban a rászorulók segítésében, a Békésen élő nehéz sorsú emberekért folytatott kimagasló 

tevékenységével a szűkebb és tágabb környezetében kiérdemelte a megbecsülést. 

(2) A kitüntetéssel „Kiváló Szociális Munkáért” felirattal ellátott elismerő oklevél jár. 

5. „Kecskeméti Gábor” Díj 

29. § 

(1) „Kecskeméti Gábor Díj” kitüntetés adományozható annak a személynek, aki az oktatás 

területén folytatott legalább 25 éves kimagasló tevékenységével, kiemelt szerepet vállalva a 

tehetséggondozásban vagy a felzárkóztatásban, magas színvonalon végzett pedagógiai 

munkájával a szűkebb és tágabb környezetében kiérdemelte a megbecsülést. A díj posztumusz 

nem ítélhető oda. 

(2) A kitüntetéssel „Kecskeméti Gábor Díj” felirattal ellátott elismerő bronz emlékérem jár. 

6. Békés Város Ifjúsági Díja 

30. § 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete azon 20. életévüket be nem töltött békési, 

illetve Békésen tanuló, illetve sportoló fiataloknak, akik személyes példamutatásukkal, 

kimagasló eredményeikkel érdemeket szereztek, hozzájárulva ezzel Békés Város jó hírnevének 

öregbítéséhez, a „Békés Város Ifjúsági Díja” kitüntetést alapítja 

a) az oktatási intézményben nyújtott kiemelkedő tanulmányi és közösségi tevékenység, 

b) megyei vagy országos tanulmányi versenyen elért országos szinten elismert eredmény, 

c) regionális vagy országos versenyen elért egyéni vagy csapatsport eredmények, 

d) a kulturális élet; a közművelődés területén maradandó értékeket teremtő kimagasló munka, 
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e) valamely művészet (különösen a zene-, a tánc-, a színház-, a képző- és iparművészet, a 

film- és fotóművészet) vagy tudomány területén elért országos szinten elismert eredmény 

elismeréseként. 

31. § 

„Békés Város Ifjúsági Díja” plakettből és a hozzátartozó díszes oklevélből áll. 

 

7. Az Év Békési Sportolója 

32. § 

(1) Békés Város Képviselő-testülete azon sportolóknak, akik az adott évben kiváló eredményeket 

értek el hazai, illetve nemzetközi versenyeken, és ezzel hozzájárultak a város ismertségének 

növeléséhez, „Az Év Békési Sportolója” címet adományozza. 

(2) A kitüntetéssel gravírozott serleg jár. 

8. „Békés Város Közszolgálatáért” díj 

33. § 

(1) Békés Város Képviselő-testülete azon személynek, aki valamely Békés városában működő 

intézmény vagy közigazgatási szerv közalkalmazottja, köztisztviselője vagy önkormányzati 

többségi tulajdonú gazdasági társaság dolgozója, a „Békés Város Közszolgálatáért” díjat alapítja 

kiváló munkája elismeréséért. 

(2) Az elismerés adományozásának feltételei: 

a) legalább 10 éve a jelenlegi munkáltatójával áll jogviszonyban és 

b) nem részesült fegyelmi büntetésben. 

(3) A kitüntetéssel „Békés Város Közszolgálatáért” felirattal ellátott elismerő oklevél jár. 

HARMADIK RÉSZ 

ZÁRÓ RENDELKEZÉSEK  

34. § 

Jelen rendelet hatályba lépésével egyidejűleg hatályát veszti Békés Város Önkormányzata 

Képviselő-testületének Békés Város jelképeiről és a helyi elismerések adományozásáról szóló 

10/1995. (III. 31.) önkormányzati rendelete. 

35. § 

Ez a rendelet 2023. január 28-án lép hatályba. 

 

  Kálmán Tibor  Tárnok Lászlóné  

      polgármester        jegyző 

 

A rendelet kihirdetésre került: 2023. január 27.napján. 
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6. napirendi pont: A gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012.(III.30.) önkormányzati 

rendelet, illetve a szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, és a személyes gondoskodást 

nyújtó szociális alap-és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015.(II.26.) rendelet 

módosítása 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést mind a három bizottság megtárgyalta és 

elfogadásra javasolja a rendelet-tervezetet. 

Változott a pénzbeli és természetbeni gyermekvédelmi és szociális ellátások és támogatások 

összegének megállapításánál a viszonyítási alap, mely a jövőben nem az öregségi nyugdíj, hanem 

az úgynevezett szociális vetítési alap lesz. A szociális vetítési alap összege jelenleg megegyezik 

az öregségi nyugdíjminimum összegével, mely 28.500 Ft. Továbbá az EpiPen injekciót 

biztosítjuk a Szokolay Sándor Alapfokú Művészeti Iskola részére is. 

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

 

Deákné Domonkos Julianna képviselő: Hálás, hogy az intézmények tudják hasznosítani az 

EpiPent. Reményei szerint nem lesz rá szükség, viszont hasznos segítség, hogy a város 

valamennyi intézménye hozzájuthat ehhez a lehetőséghez. Köszönetét fejezte ki a 

városvezetésnek.  

 

Földesi Mihály képviselő: Csatlakozik képviselő asszonyhoz, reméli, hogy nem kerül 

felhasználásra. Kifejezetten örül, hogy figyelmet fordítottak, hogy az oktatási intézmények 

kaphattak EpiPent.  

Kérdése; A 28500 forintnak a neve változott vagy az összege is?  

 

Kálmán Tibor polgármester: Csak a neve változott.  

 

Földesi Mihály képviselő: Az öregségi nyugdíjminimummal kapcsolatosan ragaszkodni kell 

törvény alapján, vagy lehet ez magasabb is? Nagyon szép százalékok vannak a támogatásoknál, 

ami egy üdvözlendő dolog, hogy a városnál van ilyen. Viszont látja a jelenlegi inflációs helyzetet, 

és árakat, ami igen csak megugrott az elmúlt időszakban. Azok a szerény jövedelemmel 

rendelkezők, nem biztos, hogy ismerik, hogy a kilábalást segítik az ők részükre. 

Végeztek olyan felmérést, hogy mennyi lett ebből az összegből kifizetve? Hány család lett 

támogatva? Az elkövetkezendő időkben mi várható? Mennyire terhelheti ez meg  az 

önkormányzat kasszáját? 

 

Kálmán Tibor polgármester: A neve változott, törvényileg meghatározott a 28500 forint.  

Ők ehhez képest igazíthatják a saját rendeleteiket százalékosan. Az elmúlt évben mennyi 

szociális pénz került ki természetbe a gyermekvédelmi támogatásra, erre jelenleg nem tud választ 

adni. Úgy gondolja, hogy a szociális pénzeszközüket nagy hatékonysággal használják fel ilyen 

feladatokban is. A beszámolókban mindig benne van. 

Jelenleg készül a költségvetés. Meglátják még, hogy mit tudnak megtenni az idei évben. 

Igyekeznek odafigyelni mindenkire, amennyire csak tudnak.  

Ami az EpiPen-hez hozzátartozik, ezeknek lejárati idejük van. Évente ahogy lejár, úgy adják a 

következőt az intézményeknek, tehát nem csak egy egyszeri juttatás volt.  
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Kálmán Tibor polgármester: További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem 

volt, így szavazást rendelt el a rendelet elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

rendeletet alkotta: 

 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 3/2023. (I. 27. önkormányzati 

rendelete 

a gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012. (III. 30.) rendelet, illetve a szociális 

igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó szociális 

alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II. 26.) rendelet módosításáról 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a Magyarország helyi önkormányzatairól 

szóló 2011. évi CLXXXIX. törvény 42. § 1. pontjában, valamint a gyermekek védelméről és a 

gyámügyi igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény 18. § (2) bekezdésében és a 131. § (1) 

bekezdésében, a szociális igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. törvény 2. § 

(3) bekezdésében, a 10. § (1) bekezdésében, a 25. § (3) bekezdésének b) pontjában, a 32. § (3) 

bekezdésében, a 45. § (1) bekezdésében, a 92. § (1) bekezdésének b) pontjában és (2) 

bekezdésében, továbbá Békés Város Önkormányzata és Tarhos Község Önkormányzata között 

2013. május hó 31. napján létrejött Társulási Megállapodás 8. a. pontjában kapott felhatalmazás 

alapján, Magyarország Alaptörvénye 32. cikk (1) bekezdésének a) pontjában továbbá a 

gyermekek védelméről és a gyámügyi igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény 14. § (3) 

bekezdésében és a 94. § (1) bekezdésében meghatározott feladatkörében eljárva, a Békési 

Kistérségi Intézményfenntartó Társulásban résztvevő Tarhos Község Önkormányzata Képviselő-

testülete hozzájárulásával a következőket rendeli el. 

1. § 

A gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012. (III. 30.) önkormányzati rendelet 7. § (1) 

bekezdés b) pontja helyébe a következő rendelkezés lép: 

[Békés Város Önkormányzata az egészséges életmódra nevelés ösztönzése érdekében átvállalja 

a sportról szóló 2004. évi I. törvény 1. § (4) bekezdése szerinti amatőr sportoló gyermek 

sportszervezetnél adott évre fizetendő hat havi tagdíját, de maximum havi 3.000 Forintot az 

alábbi feltételek együttes fennállása esetén:] 

„b) a családban az egy főre jutó jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési alap 

összegének 300 %-át, gyermekét egyedül nevelő szülő esetén a 400%-át,” 

2. § 

A gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012. (III. 30.) önkormányzati rendelet 9/A. § 

(3) bekezdése helyébe a következő rendelkezés lép: 
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„(3) A bérletet a támogatásra jogosultak a Békési Polgármesteri Hivatal Igazgatási Osztályán az 

e célra rendszeresített formanyomtatványon igényelhetik. A támogatás akkor nyújtható, ha a 

család egy főre számított jövedelme nem haladja meg a szociális vetítési alap összegének 600 %-

át.” 

3. § 

A gyermekvédelem helyi rendszeréről szóló 11/2012. (III. 30.) önkormányzati rendelet 1. 

melléklete helyébe az 1. melléklet lép. 

4. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 15. § (3) bekezdése helyébe a következő rendelkezés lép: 

„(3) Önkormányzati lakásfenntartási támogatásra jogosult az a személy, akinek a háztartásában 

az egy fogyasztási egységre jutó havi jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési alap 

összegének 280 %-át, és a háztartás tagjai egyikének sincs vagyona. Az egy fogyasztási egységre 

jutó havi jövedelem megegyezik a háztartás összjövedelmének és a fogyasztási egységek 

összegének hányadosával.” 

5. § 

(1) A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 16. § (3) bekezdés a) pontja helyébe a következő rendelkezés lép: 

(Az önkormányzati lakásfenntartási támogatás egy hónapra jutó összege) 

„a) a lakásfenntartás elismert havi költségének 30 %-a, ha a jogosult háztartásában az egy 

fogyasztási egységre jutó havi jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési alap 

összegének 50 %-át,” 

(de nem lehet több, mint 8.000 Forint, és nem lehet kevesebb, mint 3.000 Forint, azzal, hogy a 

támogatás összegét 100 forintra kerekítve kell meghatározni.) 

(2) A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 16. § (4) bekezdése helyébe a következő rendelkezés lép: 

„(4) A (3) bekezdés b) pontja szerinti TM kiszámítása a következő módon történik, ahol a J a 

jogosult háztartásában egy fogyasztási egységre jutó havi jövedelmet, az NYM pedig a szociális 

vetítési alap összegét jelöli. A TM-et századra kerekítve kell meghatározni.

” 

6. § 
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A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 27. §-a helyébe a következő rendelkezés lép: 

„27. § 

Önkormányzati gyógyszerköltség támogatásra jogosult az a személy, akinek családjában az egy 

főre számított jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési alap összegének 360 %-át, 

egyedül élő esetében annak 460 %-át, és a havi rendszeres gyógyító ellátás költségének 

mértéke meghaladja az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének 15 %-át, továbbá 

nem jogosult alanyi- vagy normatív jogcímen megállapított közgyógyellátásra.” 

7. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 34. § (1) bekezdés a) pontja helyébe a következő rendelkezés lép: 

(Önkormányzati adósságkezelési szolgáltatásra jogosult az adóssággal érintett ingatlanban 

bejelentett lakóhellyel vagy tartózkodási hellyel rendelkező, a közüzemi szolgáltatónál 

fogyasztóként, a Békési Városgondnokságnál bérlőként megnevezett személy, illetve több 

szerződő fél esetén a kérelem nyomtatványon az adósok által felhatalmazott személy,) 

„a) akinek háztartásában az egy főre számított jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési 

alap összegének 150 %-át, egyedül élő esetében annak 170 %-át, és” 

8. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 46. § (1) bekezdés a) pontja helyébe a következő rendelkezés lép: 

(Települési krízistámogatás nyújtható, ha az egy főre számított havi jövedelem nem haladja meg:) 

„a) család esetén a szociális vetítési alap összegének 150 %-át,” 

9. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 53. § (4) bekezdés a)–c) pontja helyébe a következő rendelkezések lépnek: 

(A támogatás mértéke:) 

„a) a megállapított látogatási díj 100 %-a, ha a kérelmező családjában az egy főre számított 

jövedelem a szociális vetítési alap összegének 450 %-át, 

b) a megállapított látogatási díj 75 %-a, ha a kérelmező családjában az egy főre számított 

jövedelem a szociális vetítési alap összegének 475 %-át, 

c) a megállapított látogatási díj 50 %-a, ha a kérelmező családjában az egy főre számított 

jövedelem a szociális vetítési alap összegének 500 %-át” 

(nem haladja meg.) 

10. § 



 

 

 

25  

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 54. § (2) bekezdése helyébe a következő rendelkezés lép: 

„(2) Az eltemettetésre köteles személy a köztemetés költségeinek megtérítése alól részben vagy 

egészben mentesíthető, illetve részletekben fizetheti azt meg, ha családjában az egy főre 

számított jövedelem nem haladja meg a szociális vetítési alap összegének 200 %-át.” 

11. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 55. § (1) és (2) bekezdése helyébe a következő rendelkezések lépnek: 

„(1) Azon személyek vagy családok, akik ingatlanuk közművesítése (ivóvíz, 

szennyvízbevezetés, út, útalap építés) miatt nehéz anyagi helyzetbe kerülnek, és családjukban az 

egy főre számított jövedelem nem éri el a szociális vetítési alap összegének 100 %-át, egyedül 

élő esetén annak 150 %-át, közművesítési támogatásban részesülnek. 

(2) A támogatás mértéke a közművesítés számlával igazolt költségeinek 30 %-a, melyet az 

önkormányzat közvetlenül utal a számlát kibocsátó szolgáltató által megadott számlaszámra.” 

12. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 56. § (2) bekezdés a) és b) pontja helyébe a következő rendelkezések lépnek: 

(Kommunális adó támogatás akkor nyújtható, ha az egy főre számított havi jövedelem nem 

haladja meg) 

„a) család esetén a szociális vetítési alap összegének 250 %-át, 

b) egyedül élő esetén a szociális vetítési alap összegének 300 %-át,” 

(és a kérelmező vagy családtagja az önkormányzati adóhatóság nyilvántartása alapján 

hátralékkal nem rendelkezik.) 

13. § 

A szociális igazgatásról és a szociális ellátásokról, valamint a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális alap- és szakosított ellátások térítési díjáról szóló 6/2015. (II.26.) önkormányzati 

rendelet 61. § (4) bekezdés a) és b) pontja helyébe a következő rendelkezések lépnek: 

(A személyi térítési díj összege az ellátott kérelme alapján) 

„a) mérsékelhető, ha jövedelme nem haladja meg a szociális vetítési alap összegének 150 %-

át. 

b) elengedhető, ha jövedelme nem haladja meg a szociális vetítési alap összegének 100 %-

át.” 

14. § 

(1) Ez a rendelet – a (2) bekezdésben foglalt kivétellel – 2023. január 28-án lép hatályba. 

(2) A 4–13. § az e rendelet kihirdetését követő ötödik napon lép hatályba. 
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   Kálmán Tibor  Tárnok Lászlóné  

      polgármester        jegyző 

 

A rendelet kihirdetésre került: 2023. január 27. napján. 

 

 

7. napirendi pont: A békési nemzetiségi önkormányzatokkal kötött együttműködési 

megállapodások felülvizsgálata 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta az Ügyrendi, Lakásügyi és 

Közrendvédelmi Bizottság és a Humán és Szociális Bizottság, és elfogadásra javasolják a 

határozati javaslatot.  

A nemzetiségek jogairól szóló törvény rendelkezésének megfelelően felülvizsgáltuk a hatályos 

együttműködési megállapodásokat, melyek megfelelnek a törvényi feltételeknek, így azokat 

változatlan formában javasoljuk jóváhagyni. 

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

Mucsi András képviselő: Közölte, hogy polgármester úr felkérésére foglalkozik a civil 

dolgokkal. Azt látják, hogy a várost és városi civil hálózatot így tudják erősíteni, hiszen jelenleg 

a szociális helyzet is indokolttá teszi, hogy foglalkoznak ezzel. Rendszeresen leülnek az 

egyházakkal, a nemzetiségi önkormányzatokkal, illetve a civilszervezetekkel. Ez nagyon fontos, 

mert egyrészt Békés 50-et úgy tudják megcsinálni, hogyha ezek a közösségek beszállnak, és 

segítenek nekik. Szervezésben, információ átadásban, anyagilag is.  Február 1 napján fognak a 

négy nemzetiséggel egyeztetni, hogy csatlakozzanak be, a Békés 50-be. Azt szeretné, ha az 

előterjesztés mögött ne csak azt lássák, hogy a polgármesteri hivatal kiszolgálja az Ő 

adminisztrációját, hanem igen is egy élő kapcsolatra törekednek. Mondják el a véleményüket, a 

javító szándékú javaslataikat. 

 

Szombaton megemlékeznek a békési németekről, azokról, akiket meghurcoltak. A nemzetiségi 

önkormányzat a saját költségén állított fel egy emlékművet a főtéren, amit ezúton is megköszönt. 

Alpolgármester úr fogja mondani a beszédet. Fontos az, hogy jó kapcsolat legyen mindenkivel, 

akik a városért akarnak tenni. Az elmúlt években is sokan elmentek intézményekhez, 

szervezetekhez és ezt természetesen 2023-ban is folytatják.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Csatlakozik a képviselő úrhoz. A nemzetiségekre, civilekre és az 

egyházra még nagyobb szükség van most, mint eddig. A Szociális Kerekasztal eseményt 

követően az egyházak által létrejött összefogás kapcsán a segítségnyújtás folyamatosan jelen van.  

A Hét Krajcár ételosztásához hasonlóan, a Családsegítő Szolgálattal minden hétvégén, 150 adag 

meleg ételt osztanak ki. Felváltva a konyhákban, amelyet az egyházak finanszíroznak, és ezért 

nagyon hálás nekik. Nagyon jól kiegészíti a Hét Krajcár gyermekélelmezési programot ez a rész, 

amely szintén rászorulóknak segít. Bízik a további együttműködésük hatékonyságában.  

 

Kálmán Tibor polgármester: További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem 

volt, így szavazást rendelt el a határozati javaslat elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  
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- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

6/2023. (I. 26.) határozata  

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testülete a nemzetiségek jogairól szóló 2011. évi 

CLXXIX. törvény 80. § (2) bekezdése alapján a Békési Német Nemzetiségi Önkormányzattal, a 

Békési Roma Nemzetiségi Önkormányzattal, a Békési Román Nemzetiségi Önkormányzattal és 

a Békési Szlovák Nemzetiségi Önkormányzattal kötött együttműködési megállapodásokat 

felülvizsgálta és javasolja azok módosítás nélküli fenntartását.  

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testülete felhatalmazza a jegyzőt, hogy a felülvizsgálat 

eredményéről tájékoztassa a nemzetiségi önkormányzatokat.  

 

Határidő:intézkedésre azonnal 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester, Tárnok Lászlóné jegyző 

 

 

 8.napirendi pont  

 

A polgármester 2022. évben igénybe vett szabadság mértékének megállapítása és a 2023. 

évi szabadság ütemezésének jóváhagyása 

 

Írásos előterjesztés csatolva a jegyzőkönyvhöz az Mötv. 52.§ (1) bekezdés f) pontja alapján.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta az Ügyrendi, Lakásügyi és 

Közrendvédelmi Bizottsága, és elfogadásra javasolja a határozati javaslatot. 

Törvényi kötelezettség, hogy a Képviselő-testületnek minden évben jóvá kell hagyni, és meg kell 

állapítani a polgármester szabadságát. 

Egyetlen szabadságot sem hozott át 2023. évre.  

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

Hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a határozat 

javaslat elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

7/2023. (I. 26.) határozata  

 

 

1. Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete megállapítja, hogy Kálmán 

Tibor polgármester a 2022. évre járó 41 munkanap szabadságát teljes mértékben igénybe vette. 
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2. Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete megismerte és jóváhagyja 

Kálmán Tibor polgármester szabadságának 2023. évre vonatkozó ütemtervét a határozat 1. 

melléklete szerint. 

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

9. napirendi pont:  Iskolai körzethatárok véleményezése 

 

Írásos előterjesztés csatolva a jegyzőkönyvhöz az Mötv. 52.§ (1) bekezdés f) pontja alapján.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta a Humán és Szociális Bizottság és 

elfogadásra javasolja a határozati javaslatot. 

A Képviselő-testület át nem ruházható hatásköre a véleményezés. Békés városban egy állami 

fenntartású általános iskola működik, melynek jelenlegi felvételi körzete Békés város teljes 

közigazgatási területe. 

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

Deákné Domonkos Julianna képviselő: Az előterjesztéssel kapcsolatban az köztudott, hogy 

minden oktatási-nevelési intézmény életét a nemzeti köznevelési törvény, illetve az EMMI 

rendeletek határozzák meg. Határidőket, beiskolázási időpontot, beiskolázási körzetet. A Gyulai 

Tankerületi Központ megküldte a javaslatát, amint polgármester úr említette. Az egész város 

körzetéből beiskolázhat az állami fenntartású iskola. Természetes, hogy minden beiskolázás egy 

egészséges versenyt jelent Békés városában, mint minden városban.  

Viszont ő azt gondolja, hogy városunkban is jellemző, hogy az intézményvezetők igyekeznek jól 

együtt működni és ez a jövőben is így lesz, de nyílván mindenki a saját intézményében szeretne 

toborozni minél több első osztályost. Ő is törekszik a jó együttműködésre és azt gondolja, hogy 

ez neki feladata, mint tanácsnoknak.  

 

További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a 

határozati javaslat elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

8/2023. (I. 26.) határozata  

 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a 20/2012. (VIII. 31.) EMMI rendelet 24. 

§ (1) és (1a) bekezdésében foglalt véleményezési jogkörében eljárva egyetért a Dr. Hepp Ferenc 

Általános Iskolának a Gyulai Tankerületi Központ által megállapított felvételi körzethatárával 

(Békés város teljes közigazgatási területe). 
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Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

10. napirendi pont: Kiemelt fejlesztési területté nyilvánítása a 0109/30 hrsz-ú ingatlanon 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta a Pénzügyi és Városfejlesztési 

Bizottság, és elfogadásra javasolja a határozati javaslatot. 

Korábban már döntött a Képviselő-testület ezen terület átminősítéséről, azonban, hogy az eljárás 

rövidebb időt vegyen igénybe, az ingatlan tulajdonosa kérte, hogy a terület legyen kiemelt 

fejlesztési terület. 

 

Megkérdezte, hogy az előterjesztéssel kapcsolatban van-e kérdés, észrevétel, módosító javaslat?   

 

Rácz Attila képviselő: A döntés az természetesen igen, csak azt kérdezné, hogy konkrétan hol 

van ez a terület?  

 

Kálmán Tibor polgármester: Homokbányáknál, tehát a homokbányák után egy újabb bányarészt 

szeretnének nyitni a saját területükön.  

 

Földesi Mihály képviselő: Bizottsági ülésen is nemmel szavazott és most is nemmel fog. Úgy 

gondolja, hogy illik megindokolni. A kiemelt fejlesztési területet nem igazán tudta a bizottságon 

senki sem megmagyarázni, hogy ez miért annyira fontos.  Ott hallotta, az egyik érdekelt úriember 

részéről, hogy nincs akkora nagy szükség a következő homokbányának a létesítésére jelen 

pillanatban. Úgy gondolja, hogy az önkormányzatnak van egy olyan felelősége is, minden egyes 

vállalkozás területén, hogy megfelelő mennyiségű árbevételhez jussanak, aki már működik. Az 

még egy előírás, hogy rentábilisen működjék. Tehát nem csak úgy adjuk ki az engedélyeket, 

hogy az adott szektorban működő, az éppen eléldegéljen, hanem tudjon fejleszteni, 

alkalmazottakat fölvenni. Ezzel tud igazából a város fejlődni, hiszen ez alapján fogja megfelelően 

megkapni az adóját. Foglalkoztatási szempontból, az érdekeltségi rendszerrel lévő a Fidesz 

KDNP-nek fő támogatója, elmondta, hogy jelen pillanatba nekik 150 ezer m3 

homokmennyiségük van, ami előrelátható. Ez négy évre elegendő mennyiséget biztosít, tehát Ő 

úgy gondolja, hogy annyira nem kell szaladniuk és rohanniuk, hogy mindenféleképpen egy újabb 

bányát nyissanak. Ráadásul termőterületet veszítenek, ami számára az mindig fájó pont, amikor 

az élelmiszer alapanyaghoz szükséges előállításnak az egyik részét veszítik.  

Ezért fog nemmel szavazni. Nem látja most akkora szükségességét annak, hogy egy újabb 

homokbánya megnyíljon itt úgy, hogy a többi terhére ez pozitívan hasson a jelenlegi 

körülmények között.  

 

Csibor Géza képviselő: Ő már élt akkor, amikor volt olyan, hogy „Tűrt, tiltott, támogatott”.  

Ki mondja meg, hogy hány vállalkozás kell? Ki az, aki azt meghatározza, hogy te kellesz, te meg 

nem? Azt gondolja, hogy minden vállalkozásnak a fejlesztése érdekében szükséges, hogy 

segítsenek és biztosítsanak megfelelő környezetet.  Aki dolgozni akar, az tudjon dolgozni. 

Nem hiszi azt, hogy nekik kellene dönteniük, arról, hogy mire van szükség. Kiemelt fejlesztéssel 

támogatják, azokat, akik boldogulni szeretnének. Megtesznek mindent azért, hogy ezen a 

településen a vállalkozási kedv ne csökkenjen. Azt nem tudja, hogy emiatt kevesebb vagy több 

élelmiszert tudnak termelni, viszont az biztos, hogy az a terület, homokbánya terület, nem pedig 

a kamuti megfelelő mennyiségű termő területe.  
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Molnár Gábor képviselő: Véleménye szerint a hölgy előre gondolkozik. Ha minden igaz 

gyorsforgalmi épül Debrecen felől az Ukrán határig, ahova rengeteg homok kell. Ha a hölgy nem 

most fogja elkezdeni a bányaengedélytől kezdve minden jelentős ügyintézést végrehajtani, akkor 

az út befejezésére lesz kész. Ismételten úgy gondolja, hogy a hölgy előre gondolkozik ebben az 

irányban, hogy kell ide homok majd. Nagyon reméli, hogy Békés irányában lesz a homok 

eljuttatva. Azt is reméli, hogy a közeljövőben a békési útszakasz is megvalósul. 

Tehát a vállalkozó terve az, hogy időben el akarja indítani a munkásságát, hogy mire kell, addigra 

ott legyen a homok.  

 

Mucsi András képviselő: A Csibor Géza képviselő úr által felvetettekhez kapcsolódik. Nem Ők 

szabályozzák a piacot, hanem a piac szabályozza magát. Ha a vállalkozó ebbe bele fog és 

belefürdik, akkor az ő baja lesz. Ha úgy lesz, ahogy a képviselő úr mondja, és előre gondolkozik, 

és nagy üzletet csinál, akkor abban legyen sikeres. Az iparűzési adó az náluk lesz, tehát ez egy 

jó dolog. Amit az ipartestületes kollegák, szoktak mondani, hogy amilyen eszköze van az 

önkormányzatnak, azzal segítse a várost.  

Ahogy mondta képviselő úr, hogy a Fidesz- KDNP nagy támogatója, ezzel párhuzamosan el is 

várja, hogy ez így legyen, ugyanis tagja a KDNP-nek.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Nyáron ezt a beruházást már támogatták, mert hozzájárultak 

ahhoz, hogy a földterületet átminősítsék. Most abban segítenek, ami egy döntésükbe kerül, hogy 

megtudja gyorsítani az eljárás menetét. Az érintett személy, aki a KDNP-t támogatja egy 

történetet mondott el. Elmondta, hogy neki milyen nehéz volt akkoriban ezt előállítani. Egyetlen 

papír kapcsán négy évbe került neki az ügyintézése. Így pont azért mert a Fidesz KDNP 

támogatója, ezért úgy gondolja, hogy még rájuk is sülne a bélyeg, hogy a másiknak keresztbe 

tesznek, mert ők nem segítik az ő előrehaladását. Tehát egy olyan döntést erősítenek meg, amit 

már nyáron meghoztak.  

 

Földesi Mihály képviselő: Csibor Géza képviselő úr hozzászólására reflektált. Nagyon jól 

látszik, hogy nincsenek kint a piaci életben. Ha a cégénél minden egyes kérelmet jóváhagyna, 

akkor nem tudnák az államot töltögetni, hisz a vállalkozóink zöme elhalna. Tehát muszáj 

beleszólni és véleményt alkotni, szembe állni az ötletgazdával, hogy sajnos nem tudja támogatni, 

hiszen azzal tönkre tenné a másik vállalkozót.  Nagy felelőssége van arra, hogy segítse azokat a 

már működő vállalkozásokat. Ha nem elégedett az adott helyszínnel, akkor enged annak a 

gondolatnak, hogyha egy újabb jelentkező van ugyanazon a területen. Most nem erről van szó. 

Ezért tette fel a kérdést, hogy miért kiemelt fejlesztési terület. Ha azt mondták volna neki, hogy 

a 47-es megépülése megkezdődik, és innen fogják ellátni az útépítést, akkor azt mondja, hogy 

ehhez hozzájárul. Hiszen, a gyorsforgalmi út elkészülte mindenki számára fontos. A legutóbbi 

Bizottsági ülésen azt látta, hogy Tarkovács képviselő úr rosszul van, hiszen nem akart szembe 

menni a vezetés irányvonalával. Ugyanakkor mélyen érezte és látta, hogy nekik ez mekkora 

veszteséget fog hozni. Közgazdasági nyelv szerint, ha egy „iszapbirkózás” lesz ebből, akkor 

magukra vetve tudniuk kell azt, hogy ők járultak hozzá a vállalkozás létesítéséhez. 

 

Csibor Géza képviselő: Megérkezett a kérdésre a válasz. Miszerint Földei Mihály képviselő úr 

határozza meg azt, hogy ki az, aki vállalkozhat, és ki az, aki nem. Miért a folyamatban lévő 

munkákat támogatjuk? Azoknak van szükségük segítségre, akik most indítják el a munkájukat. 

Mik a rendezési elvek? Azt gondolja, hogy semmiféle közük nincs ahhoz, hogy ki milyen 

vállalkozást akar beindítani. Vagy szocialista gazdálkodást csinálnak, vagy pedig piac elvűt, 

viszont a kettő nem fér meg egymás mellett. Hogyha befolyásoljuk, hogy ki választhat, indíthat 

vállalkozást, akkor szocialista gazdaság van, mert megszabják, hogy a gazdaság hogyan folyjon.  
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Rácz Attila képviselő: Nem feladata az önkormányzatnak a gazdasági szereplőket befolyásolni. 

Ezt a múltban is így kellett volna tenni. Viszont ami még mindig hígítja a piacot az az, hogy van 

egy másik homokbánya is a muronyi úton, ahol ott van a markoló az út szélén. Csak arra várnak, 

hogy az útépítés megkezdődjön. Tehát nem csak ez a homokbánya szemelte ki az építendő 

területet, hanem többen várnak már arra a helyre. Majd az akkori piac eldönti, hogy honnan 

érdemes, gazdaságos odaszállítani, milyen távolságról kell ezt megvásárolni. A keletkező tavak 

viszont az idegenforgalmat is elősegítik. A borosgyáni horgásztavak körül található is 

horgásztelkekben már több külföldi is vásárolt tulajdont. A bánya kitermelése után ottmaradó 

létesítmények, Békés hírnevét is növelik, és a befolyó adók az önkormányzat és az állam 

kasszáját töltik. Tehát nincs más dolguk, mint támogatni ezeket a kezdeményezéseket.  

 

Füredi János képviselő: Minden fejlesztést és igyekvő embert támogatni kell. Hiszen ezek 

emberek pluszt akar termelni, nem pedig az önkormányzatból, meg más állami szervekből 

akarnak megélhetést csiholni. Kérdést tett fel Földesi Mihály képviselőnek. Mit gondol arról, 

hogy az adományozott ruhákat ingyen elosztogatja? Illetve most már 1000 forint a belépő, így 

annyi ruhát visznek ennyi pénzért, amennyit szeretnének. A helyi használt ruhakereskedőkkel 

szemben nem bosszantó ez? A tematikát át kellene gondolni. Tehát azért ne támogassuk a 

következő homokbánya tulajdonost, mert az előző, aki megnyitotta nem fog annyi profitot 

termelni?  

Az előtte szólókkal egyet ért, tehát neki is az a véleménye, hogy majd eldöntik az emberek. 

Versenyszférában élünk, meg kell adni a lehetőséget, a választási lehetőséget. Ne a diktatúra 

érvényesüljön. Ahogyan megnyitotta képviselő úr is adomány központot, senki nem mondta, 

hogy ne nyissa meg. Viszont ezzel a helyi használt ruhás vállalkozók nem biztos, hogy egyet 

értenek. Aki fejlődni és dolgozni akar, azt támogatni kell.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Azt gondolja, hogy megtárgyalták. Viszont továbbra is erősítené 

azt a vonalat, hogy ezt már nyáron bizonyos szempontból eldöntötték. Most az adminisztratív 

részének a megkönnyítését segítik.  

Úgy értette a Bizottsági ülésen, hogy inkább az ügyintézéssel volt a probléma. Tarkovács úr is 

elfogadta a nyáron ezt a döntést. Beszélgettek róla, hogy mi a szándéka a hölgynek és a 

családjának. Szóval képviselő úr azt fejtette ki, hogy neki meggyűlt a baja az engedélyeztetéssel. 

   

További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a 

határozat elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 10 igen, 1 nem szavazattal az alábbi határozatot 

hozta: 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

9/2023. (I. 26.) határozata  

 

 

Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete az alábbi, 5. ponttal egészíti ki a 166/2022. 

(VI.30.) határozatát: 

 

„5. Békés Város Önkormányzatának Képviselő-testülete településtervek tartalmáról, 

elkészítésének és elfogadásának rendjéről, valamint egyes településrendezési sajátos 
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jogintézményekről szóló 419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet 68. § (1) bekezdés ba) pontja 

alapján eljárva kiemelt fejlesztési területté nyilvánítja a Békés, külterület 0109/30 helyrajzi 

számú területet.” 

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

 

11. napirendi pont Veszélyhelyzeti intézkedésekre vonatkozó döntések módosítása 

 

Kálmán Tibor polgármester: Az előterjesztést tárgyalta a Pénzügyi és Városfejlesztési Bizottság 

és elfogadásra javasolja a határozati javaslatot.  

Az Uszodára kapott támogatás, és a Békési Futball Club vállalása alapján, mely szerint a 

sportpályát üzemelteti, szükséges a korábbi határozat módosítása.  

 

Az uszodára kapott támogatás nem igényel különösebb magyarázatot. Nagy öröm számukra, 

hogy a Sportért Felelős Államtitkárság az Úszó szövetség és a Kajak-Kenu szövetség támogatta 

a békési uszodát. Orosházát, Gyulát, Gyomaendrődöt megelőzve kapott békés pénzt, így nyitva 

tudnak maradni. A Békési Futball Club kapcsán elnök úrral jelenleg is zajlanak az egyeztetések, 

hogy hogyan szeretné ezt a jövőben megoldani, hogy a pályát hamarabb kitudják nyitni.  

 

Csibor Géza képviselő: Ami örömteli, az hogy a kormányzat figyel az önkormányzatok ilyen 

területű támogatására és jó kezdeményezésekre fordítja a beruházásokat. 144 millió Forintot 

kaptunk, csak azért mert a gáz árak emelkedtek. A békési lakosság számára egy nagyon hasznos 

téli tevékenységet tud szolgálni az uszoda. Dankó Béla képviselő úrnak és a kormánynak hálás 

azért, hogy mindez megvalósulhatott.  

 

Földesi Mihály képviselő: Valóban látszanak a korlátozások. Csibor Géza első mondatait nem 

elemezné, mert bölcsészeti tanulmányok és politikai marketing keveredéséből alakult ki az a 

néhány mondhat. Ne feledjük el, hogy Magyarország gáztározó szempontjából európai szinten a 

legjobb helyzetben van. Tudomása szerint 9-11 milliárd m3 gázt használnak fel, és ebből 6 

milliárd m3 le tudnak tárolni. Ebben igencsak elől vannak. Véleménye szerint, rossz időszakban 

lett vásárolva a gáz, ugyanis mikor megvásárolták, akkor a legmagasabb volt ára. Kétszáz dollár 

volt, a világpiaci ára, viszont hogyha most megnézik, akkor 30-50 dollár között mozog. Világos, 

hogy mivel a 6 milliárd m3-es gáztározó dugig lett töltve a legdrágább gázzal, ezért nem tudnak 

lejjebb menni. Ebből következően történik mindaz, ami jelen pillanatban van.  

A kormány küzd azért, hogy kézben tudja tartani, viszont dicséretes dolog, hogy kaptak 144 

millió forintot.  

A kérdése a következő: hogyan használják fel ezt az összeget? Úgy gondolja, hogy lehetne ebből 

egy részletes fölhasználást hallani vagy látni. Bizottsági ülésen nem látott számokat, azon túl, 

hogy ezek leírásra kerültek.  

Ilyenkor kell elgondolkodni azon, hogy lehetne e kiváltani a gázfűtést valamivel. Emlékezete 

szerint és a jegyzőkönyvek szerint 2011. január 27-én volt a geotermikus fűtéssel kapcsolatosan 

egy komoly anyag letéve az asztalra. Meg voltak hívva, akik Kistelken ingyen és bérmentve az 

önkormányzat részére elkészítették ezt a geotermikus fűtést. Ott egy szakdolgozat is megjelent, 

ami Tarkovács Tímea nevéhez köthető. A hölgy szakdolgozata lett föltéve, nagyon komoly 

anyaggal, és lehetett látni, a hő térképen, hogy Békés város nagyon jó helyen helyezkedik el. Itt 

van a legmelegebb víz, sőt az ott lévő szakemberek is azt mondták, hogy 80 0C fok fölöttit lehet 

fölhozni. Ennek a fűtésére, akkor ott elodázták, és egy hónappal későbbre tették, majd 

leszavazásra került, az ingyenes geotermikus fűtés megszervezése. Ezzel szemben, viszont 27 
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millió forint, aminek a 85 százaléka állami támogatás volt, és 15%-al szállt be a város. Több mint 

4 millió forinttal, hogy létrehozzanak egy tervezett anyagot. Gyakorlatilag, hogy hova került, és 

mi lett vele, és milyen szinten van, nem tudja. Huszonhét millió forint, azért 2011-ben nem volt 

kevés.  

Előállítottak egy olyan anyagot, dokumentációkat, ami nagy valószínűséggel, ha megvalósult 

volna, akkor ma nem kellene ezen gondolkoznia a békési önkormányzatnak. Hiszen olyan 

mértékű megvalósítás lehetett volna belőle, ami alapján szinte a gázszolgáltatás- felhasználásnál 

lehetett volna csatlakozni, vagy nagyon minimálisan, kellett volna fölhasználni. Az akkori 

anyagban, azt lehet olvasni, hogy 20 millió forintos éves megtakarítás lehetett volna biztosítani. 

2011-ben Barkász Sándor meg is lepődött, hogy 100 millió forintot költenek, gázfogyasztásra 

éves szinten a városban.  

Nem tudja, hogy kihasználják -e a lehetőségeket, ami gyakorlatilag adottak. Rácz Attila 

képviselő vetette föl, hogy hogyan lehetne, ezekre a lakóházaknak is rácsatlakozni, ami egy 

nagyon jó ötlet volt, csak nem látta ennek a megvalósítását. Nem talált leírásokat az elmúlt 

időszak anyagaiban, ez volt az egyetlen, amit fölfedezett. Ez több mint tizenkét éve történt, amit 

kidobtak az ablakon.  

 

Deákné Domonkos Julianna képviselő: Nem számszaki fejtegetésekbe szeretne 

belebonyolódni, hanem szeretné azoknak, az intézményvezetőknek megköszönni az 

együttműködést, akik oktatási, kulturális, sport vagy egyéb intézmény élén állnak. Továbbá 

valamennyi dolgozónak a fegyelmezettségükért, illetve megértve a város és a fenntartók kérését, 

elvárásait. Ez fontos feladat, és kérdés. Bízik benne, hogy lesznek jobb idők.  

 

Mucsi András képviselő: A helyzet ennél bonyolultabb, mint ahogy képviselő úr mondja.  

Valóban igaz, hogy foglalkoztak a geotermikus fűtéssel. Nem tudta, hogy ez a téma előjön, így 

nem tudott készülni, ami az anyagokat illeti. Az előző polgármester vezetése alatt az  

önkormányzat komolyan fontolgatta, a geotermikus energia megcsináltatását. Viszont hálás 

azért, hogy ez mégsem történt meg. Ugyanis Mezőberény beleszállt ebbe a projektbe olyan 

szinten, hogy Rétvári Bence államtitkár is ott volt, de mind hiába, mert bele is fürödtek. Nem 

tudták megcsinálni, de elég komoly gondjuk is lett belőle. Akkor a polgármester úrral való 

megbeszélés alkalmával, teljes mértékben azt gondolták, hogy helyes volt az a döntés, hogy 

Békés nem szállt bele ebbe a projektbe.  

A békési víz valóban jó, és gyógyászati szempontból talán a megyében a legjobb gyógyvíz. 

Geotermikus szempontból is jól hangzik, hogy magas a hőfoka. Ez az uszoda üzemeltetése 

szempontjából nem teljesen jó hír, mert sokat kell visszahűteni ahhoz, hogy használni lehessen 

a fürdőbe. A geotermikus fűtés szóba jött  a Református templom fűtűséhez is, de a szakértők azt 

mondták, hogy olyan szinten agresszív vízről van szó, hogy tele van ásványi sókkal, anyagokkal, 

ami azonnal tönkre tenné a fűtési csöveket. Tehát két- három év alatt elkezdene oxidálódni olyan 

szinten a cső, hogy többe kerülne az alkatrésznek a cseréje, mint maga, amit nyernének rajta.  

Jó az irány. Van, ahol ezt létre lehet hozni, ha olyan az Artézi víznek a kémiai összetétele, hogy 

azt rentábilisan tudják üzemeltetni. Akkor a szakértői vélemény az volt, hogy Békésen ezt 

nehezen lehetne kivitelezni, mert,hogy a víz agresszív.  

Tehát ők foglalkoztak vele, és nem dobták ki a tizenkét évet az ablakon és érdekelte őket, 

reagáltak rá, foglalkoztak vele. Azt megtudják csinálni, hogy költségkímélés címszó alatt több 

intézményt fanyesedékből fűtenek. Nem csak a gáz van rendelkezésünkre állva, hanem van sok 

minden más is. Például amikor takarítják az árkokat, akkor ez a zúzógép segítségével előállítható. 

Az idősek otthonát, a BKSZ telepen fűtenek olyan anyaggal, amit ők állítanak elő. 

Az Ő meglátása szerint a napelemben van a jövő. A város nagyon jól áll ebből a szempontból, 

hiszen a napelemmel való ellátottság az intézményeiknél elég magas.  
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Tehát ha Földesi Mihály képviselőt érdekelné ez a dolog, akkor a műszaki osztály tud ebben 

rendelkezésre állni, illetve segíteni is.  

 

Rácz Attila képviselő: Abban az időben a rosszerdei kút kapcsán merült föl ez a kérdés 

elsőrendűen. Pozitív volt a hozzáállás, de inkább a megvalósításhoz szükséges források hiánya 

volt az, ami miatt prologálták a kérdést. Két kút kellene. Egy ahonnan a vizet vételezik, a másik 

pedig, amivel visszasajtolják a hulladékvizet. Nagyon jó minőségű csövek vannak ma már.  

Nincs kicsapódás. Egy kilométer alatt, 1-2 fokot esik a hőmérséklete a víznek. A mostani 

technológia most már rendelkezésre áll. Lehetséges, hogy érdemes lenne ezzel a témával újra 

foglalkozni. Ha előre akarnak nézni, akkor a békéscsabai példát tudják alapul venni. Az ottani 

tapasztalatokat gyakorlati szinten lehet átemelni. Tehát Ő is azt gondolja, hogy hosszútávon 

érdemes ezt a lehetőséget is nyitva tartani, hiszen az energiafüggetlenség, az a túlélése 

mindenkinek.  

A napelemek kapcsán van egy korlát, mert rövidesen a rendszer záródni fog. Hiszen úgy építették 

föl a villamos hálózatokat, hogy erőmű és felhasználó irányba mutatott. Azt, hogy felhasználótól 

az erőmű irányába lévő áramlást is meglehessen oldani, ez már nem volt az akkori tervezésnek a 

része. Ez által a német példák jönnek föl, ahol sziget üzemű üzemmódok vannak. Tehát egy 

bizonyos közösség előállít, annyi villamos energiát a napelemek kapcsán amennyit ő elfogyaszt, 

a többit pedig vásárolják. Így lehet majd a későbbiekben rácsatlakozni a hálózatra, és 

visszatermelni vagy adott esetben, amit megtermel, el kell, hogy fogyassza. A jövőben ezek majd 

határokat fognak szabni. Viszont a geotermikus energiákba, nagyon nagy lehetőség rejlik. Ott 

igazi energiafüggetlenséget lehet létrehozni, és a rendszerbe kapcsolt fogyasztók, azok 

folyamatosan élvezik ennek az előnyét hosszútávon is.  

Tehát úgy látja, hogy képviselő úr fölvetése, most éppen időszerű, újra aktuális, vegyék föl 

napirendre.  

 

Juhos János képviselő: A Rácz Attila képviselő úr által mondottakat egészítette ki. Ők erről már 

többször tárgyaltak. Legelőször akkor, amikor a rendszerváltás után az első Békés Város  

Díszpolgára Tóth József lett. Akkor volt egy előadása, ami azóta is hatással van rá, miszerint 

nagyon sok lehetőséget látott a Békés és környékében. A Kárpád-medencében levő termál meleg- 

termál víz hasznosítására, illetve ki nem használásából. Ennek kapcsán még kamarai alelnökként 

voltak Izlandon, tanulmányozni az ottani termálvíz hasznosítását, és ezt megelőzően 

Békéscsabán, mint megyei alelnök szerveztek egy konferenciát, ahol az Izlandi cégnek egy 

magyarországi képviselői tartottak előadást. Hihetetlenül pontosan tudták, hogy Békés és 

környékén milyen vizek vannak. Ők, azóta egy kihasználatlan lehetőségnek, rejtett tartaléknak 

gondolják. Hogy mikor, és ki használja ki, azt nem tudja.  

Két csoportba osztaná ezeket a vizeket. Az egyik gyógyvíz, a másik pedig a meleg víz, amit 

tudnának hasznosítani. Például a csabai Árpád fürdőnek az elfolyó hulladékvize, az egész Penza 

lakótelepnek a fűtésére elég volna. Innen jött az a gondolat, hogy az intézményeink fűtését 

hulladékvizek hasznosításával ki lehetne váltani. Ismert volt a berényi és a szarvasi próbálkozás 

is, és azt eleve kizártnak tartották, hogy az eredményes legyen. Amikor Ő ezt felvetette Izsó 

Gábor polgármester úrnak, akkor nem akartak ezzel foglalkozni, gondolván azt, hogy ennek 

nincs jelentősége.  

Viszont most is azt gondolja, hogy vegyék figyelembe ezt, mert meggyőződése, hogy vannak 

még ebben kihasználatlan lehetőségeik.  

 

Földesi Mihály képviselő: Erről már volt szó korábban, tehát tizenkét évvel ezelőtt, amikor 

beszéltek róla, akkor ingyenes volt. Az agresszív vízzel kapcsolatos gondolatot, amit Mucsi 

András képviselő felvetett, teljes mértékben igaza volt. Nagyon pozitív volt a hozzáállása a 

szakértőnek, hogy ez megoldható. Itt Békés városa alatt próbafúrásokat végeztek. Elmondták, 
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hogy milyen lehetőségeket kell tenni ahhoz, hogy ez gyakorlatilag ne kerüljön be a rendszerbe, 

és ne okozzon gondot. Úgy gondolja, ahogyan polgármester úr is mondta, hogy nyitott kapukat 

döngetnek vele. Reméli, hogy a kormányzat olyan támogatásokat fog nyújtani, amivel az energia 

függetlenségünket jobban tudjuk biztosítani. Ha már egyszer kész van egy anyag, akkor poroljuk 

le, illetve gyomlálják ki belőle, azokat a dolgokat, ami nem megvalósítható. Lehetséges, hogy 

olyan technikai változások lettek, ami által sokkal jobban és gazdaságosabban lehetne 

üzemeltetni. Ha ez 2015-re elkészült volna, akkor nem lett volna akkora gond ez az 

energiafüggőség.  

 

A 144 millió forinttal kapcsolatban várja azt a választ, hogy hova lett fölhasználva.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Válaszolt a kérdésre: még sehova nem használták föl ezt az 

összeget, még meg sem érkezett. 

 

Csibor Géza képviselő: Termálvíz vagy bármilyen más energiával kapcsolatban mindent el 

kell valahogyan vezetni. Ha a geotermikus energiában gondolkoznak, akkor azt is el kell 

vezetni, ami rettentő költségekkel jár. Ha helyben árammá átalakítják a hőenergiát, akkor 

viszont abba az akadályba ütközne, hogy az elvezetése nehézséget fog okozni. Tehát ne csak 

abban gondolkozzanak, hogy használják ki a rendelkezésre álló termálvizet, hanem abban is, 

hogy mit csináljanak vele, és hova vezessék. Vegyük figyelembe azt is, hogy mennyi pénzük 

van a kihasználásra. 

 

 

Kálmán Tibor polgármester: SZMSZ szerint már nem engedélyezett, de Földesi Mihály 

képviselőnek szót adott.  

 

Földesi Mihály képviselő: Olvasta, hogy föl volt ajánlva a kisteleki látogatás. Ez megtörtént és 

megnézték? Mert, ott egy olyan referencia anyagot ajánlott föl, aki Békésen is megvalósította 

volna ingyen, és bérmentve, hogy a testület menjen el és nézze meg. Ezért kérdezte, hogy ez 

végül is megvalósult – e.  

 

Kálmán Tibor polgármester: A 144 millió forint még meg sem érkezett a számlájukra. Az idei 

költségvetés támogatásáról szól. Két alapvető irányelv van hozzá; a kötelező feladatok ellátása 

,és a többlet költség finanszírozására számolhatják majd el. Viszont ennek a részleteit nem 

tudják, nem érkezett kormányrendelet és utasítás sem. Egyelőre kormánydöntés van, hogy 

melyik település mennyi pénz kap, azonban ennek a részleteit az idei év költségvetésébe 

információként várják, hogy hogyan tudnak majd tervezni.  

Tehát nincs még pénz. A részletekről  illetve az elszámolással kapcsolatos dolgokról még nem 

tudnak konkrétumokat. 

 

A geotermia és energiával kapcsolatban, a 2011-es anyagról nem tud. Gál András osztályvezető 

úr tudna ebben segíteni, hogy akkor miért nem abba az irányba mozdult az önkormányzat. 

Reméli, hogy a karanténból szabadulni fog, és segítségükre lesz. Vannak a geotermiával 

kapcsolatban jó és rosszabb tapasztalatok. A berényi beruházással kapcsolatban, nagyon komoly 

viták vannak, azzal kapcsolatban, hogy ki a hibás. Sajnos egy csúnya történetbe csúszott bele 

Mezőberény városa. A szarvasi az valamennyire működik. Decemberben volt egy tájékoztató és 

azóta, már külön is egyeztettek az MVM szakembereivel. Az MVM felállított külön egy 

üzletágat, őket várják és világítják át a várost, hogy mit és hogyan célszerű felhasználni.  

A termálvíz kapcsán teljes mértékben igaz, hogy jó és rossz értelemben is agresszív hatású. A 

jelenlegi kútjuknak a kapacitása az nagyjából a hő szempontjából is föl van használva. Most még 
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igyekeznek pár fokot kinyerni belőle, hogy a gyógyászati részen a fűtés is jobban megoldott 

legyen, illetve az uszodának a légtechnikai részei is ne gázról működjön, hanem a geotermia 

segítségével. Ehhez még egy újabb tartályt le kell helyezni, két hőszivattyút beüzemelni, egy 

hőcserélőt nagyobbra cserélni. Tehát vannak feladatok, és majd tájékoztatni fogja őket a 

beruházási költéséggel kapcsolatban. Egyelőre nincs olyan támogatás, amiből ezt meg tudják 

esetleg pályázati úton valósítani, de akkor saját erőből fogják megtenni. Ugyanis ez olyan 

befektetés, ami rövid idő alatt visszatermelődik.  

Az előző uniós ciklusban az önkormányzat a napelemek irányába ment el, és így 39 épületen lett 

napelem. Ez könnyebbséget jelent számukra. Budapesten volt jegyző asszonnyal egyeztetni a 

lehetséges kormányzati támogatásokról, akkor egyértelműen veregették a vállukat, hogy ez 

megtörtént.  

Biztosan érdemes minden épület tekintetében megvizsgálni a hőszivattyú kérdését, akár 

egyesével is. Magánházaknál is működik ez a dolog, de ehhez napenergia is szükséges, ami 

megtermeli. Csibor Géza képviselővel is voltak Budapesten, energetikai szakemberekkel 

egyeztetni, mert a hosszú távú jövő az energia közösségekben van. Ezzel kapcsolatban az MVM-

el és más cégekkel is egyeztettek. Úgy gondolja, hogy az egyik megoldásuk ez lesz hosszú távon. 

  

Csibor Géza képviselő: Mi újság a malommal? Lesz békésen malom, vagy nem?  

 

Földesi Mihály képviselő: A malom olyan fázisban van, hogy tervezés alatt van a rendszer, amit 

saját költségből csinálnak.  A mérnökök is dolgoznak az ügyön, vannak olyan felvetések, amit a 

megvalósítás területén nem feltétlenül minden egyes szakember ennek megfelelően gondol. Ez 

egy hosszú folyamat, mivel saját költségből működik a rendszer. Nagy pénzeket nem tudnak 

belerakni, mivel jóval kisebb költségvetéssel dolgoznak, vagy mondhatni támogatásból élnek. 

Ennek kapcsán Ők saját maguk is kihívásnak tekintik ennek az elkészültét. Ez a része működik. 

Az agrárminisztérium kitáncolt minden nemű támogatásból. Azok az ígéretek, amik voltak, nem 

mondaná, hogy a Fidesz- KDNP teljes mellszélességgel kiállna ebbe, viszont azt sem mondja, 

hogy nem. Félreértés ne essék, beszélt osztályvezető, főosztályvezető szinten. Nem látja azt a 

részét, hogyan lehetne és mikor ennek neki kezdeni a megvalósításnak.  

Mindig arra hivatkoznak, hogy a tervezési folyamatban pontosítanak.  

 

Tavasszal a választások előtt, a turizmus növelése érdekében elég nagy összeget fektettek bele a 

szálloda projektbe. Ez a szálloda projekt hol tart? Hiszen közel 40 millió forint a megvalósítása, 

ami márciusba kifizetésre került, és amiről szavaztak is.     

 

Kálmán Tibor polgármester: Ami a malomtervezést illeti, arra azt tudja javasolni képviselő 

úrnak, hogy amikor úgy látja, hogy segítségre van szükség, akkor nagyon szívesen áll a 

rendelkezésükre. Dankó Béla képviselő úrnak is van egy kapcsolatrendszere, ami egy- két ajtót 

ki nyit, ami most zárva van.  

 

A szálloda a Kisfaludi 2030-as programból megvalósuló tervezés volt. Nem csak szálloda, hanem 

komplex fürdő fejlesztés. Szálloda, szauna park, két kültéri medence, minden féle apróbb 

kiegészítők, energetika, amikre teljesen pályázati forrásból készült el minden terv. Engedélyes 

terveik vannak, ez a háború nem tett jót az ilyen irányú hazai forrásból történő beruházásoknak. 

A terv kész van, és ezt igyekeznek a továbbiakban is a porondon tartani. Idén nem lesz építkezés, 

és közbeszerzés sem. Viszont kész terveik vannak, így bármikor elő tudják venni.  

 

Földesi Mihály képviselő: Ez egy nagyobb beruházás, viszont a molnárképzéshez szükséges, 

kisebb beruházás magánbefektetői részből, az építkezés meg fog kezdődni ez év végén. Teljesen 

magán és semmi köze az állami beruházáshoz. Kipróbálási szinten egy kis malmot be tudnak 
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szerezni Németországból, amit fizetniük kell. Egy nagyon minimális kétfrakciós 

lisztfeldolgozásának a biztosítása működhet. Nem látja még, hogy jövő év elejére, vagy második 

félévre fogják tudni megvalósítani, de abban sokkal előrébb vannak a magánbefektetői rész 

következtében, mint a nagymalomnak az elkészítésében. Ez majdnem kézzelfogható rész. 

 

Kálmán Tibor polgármester: Úgy gondolja, hogy jól hangzik.  

 

Balog Zoltán László: A város melyik részén valósul meg ez a nagyobbik malom? Az 

odaszállított gabona, illetve az elszállított liszt miatt, melyik útszakaszon növekedik meg a 

forgalom? A malom működése por, és zaj terheléssel jár. Tehát melyik részre van tervezve ez a 

városba?  

 

Kálmán Tibor polgármester: Megadja a szót Földesi Mihály képviselőnek. Ugyan eléggé 

eltértek az eredeti előterjesztéstől. 

 

Földesi Mihály képviselő: Polgármester úr és alpolgármester úr fölajánlották a Szarvasi út 

melletti részt. Oncsán a néhány hektáros területet, de nem voltak még ott a nagyságát sem 

megnézni. Számít az önkormányzat támogatására ezen a területen. Nem látja még át, hogy hány 

hektáros terület, hiszen a búza letárolása milyen silókban történik. Fekvőfelületes kialakításban, 

vagy toronysilókban tudják megoldani. Ezzel kapcsolatban nagyon sok vita van a mérnökök 

között is, és ő maga viszont nem molnár. Nagy segítség lenne számukra, ha a telek biztosítva 

lenne.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Azt tudja ajánlani, hogy amikor abba a fázisba érnek, hogy 

telekméretekről kell beszélgetni, akkor kéri, hogy keresse Őt. A Shell kút mögött van 5, Dánfok 

mögött van 20, van egyik másik helye 1 és 8 hektár is.  

 

 

További hozzászólás, kérdés, észrevétel, módosító javaslat nem volt, így szavazást rendelt el a 

határozat elfogadásáról. 

 

Szavazás előtt megállapította, hogy a szavazásnál jelenlévő képviselők száma: 11 fő.  

 

- Megállapította, hogy a képviselő-testület 11 igen, egyhangú szavazattal az alábbi 

határozatot hozta: 

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testületének 

10/2023. (I. 26.) határozata  

 

 

Békés Város Önkormányzata Képviselő-testülete a veszélyhelyzeti intézkedésekre 

vonatkozó 220/2022.(IX.29.) határozatának 2.) pontját az alábbiak szerint módosítja: 

„2.) Békés Város Önkormányzat Képviselő-testülete az energia veszélyhelyzetre 

tekintettel, és az elvárt megtakarítás érdekében az alábbi hőmérsékleti értékekről dönt: 

Dánfoki látogató központ, Békés Városi Kulturális Nonprofit Kft épületeiben a fűtés csak 

fagymentesítésig történhet.  

Sportcsarnokban az öltözőkben maximum hőmérséklet 20 0C, küzdőtéren 15 0C. 

Óvoda, bölcsőde csoportszobák, közlekedő helységeiben, egészségügyi és szociális 

intézmények rendelői, váróiban maximum 24 0C.  
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Ezen kívüli intézmények nem fizikai munkavégzésre szolgáló helységeiben maximum 22 

0C. Óvoda és bölcsőde kivételével a mellékhelységek és fizikai munkavégzés helységeiben 

15 0C, közlekedő helységek és kiürített irodák 10 0C. Tároló helységekben csak 

fagymentesítés. 

Épületeknél a szabad és munkaszüneti napok esetén a kívánt hőmérsékletet a kazán oldalán 

naponta 1,5 0C-kal csökkenteni kell.  Amennyiben legalább 3 napon át a nappali 

hőmérséklet is 0 fok alatt várható, akkor az épületszárnyakat érintő szabadságolásokat kell 

eszközölni, ezen épületrészek fűtésének csökkentésével.” 

 

Felelős: Kálmán Tibor polgármester 

Határidő: intézkedésre azonnal 

 

Interpellációs válaszok 

 

- Füredi János képviselő interpellációjára adott válasz 

Kálmán Tibor polgármester: Megkérdezte Füredi János képviselőt, hogy az 

interpellációjára adott választ elfogadja-e?  

 

Füredi János képviselő: Az interpellációra adott választ elfogadta. 

 

- Mucsi András képviselő interpellációjára adott válasz 

Kálmán Tibor polgármester: Megkérdezem Mucsi András képviselőt, hogy az 

interpellációjára adott választ elfogadja-e?  

 

Mucsi András képviselő:  Az interpellációra adott választ elfogadta. 

 

 

Rácz Attila képviselő: A következő interpellációs kérés azonnali beavatkozást igényel.  A 

Pusztaszeri utca 19 szám alatt illegális, szemétlerakó hely kezd kialakulni. A hátsó illetve a lő 

dombok felőli része nyitott és van ott egy kisút , amin keresztül nagy mennyiségű szemét érkezett 

erre a telekre. Magán telek, de lakatlan, és az épület sincs rajta, el van vadulva. Lehetséges, hogy 

visszafejthető, hogy ki helyezett ott el szemetet, mert zsákokban van, és lehet, hogy van benne 

olyan valami, ami utal arra, hogy ki a tulajdonos. Esetleg egy közüzemi számla, vagy egy csekk. 

Szóval meg kellene vizsgálni, hogy mit lehet tenni.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Be se mehetnek, a telek tulajdonosának kellene lépni. Kellene 

feljelentést tenni ismeretlen tettes ellen. Nem az önkormányzat irányába, tehát az nem az ő 

szemetük. Kié a telek?  

 

Rácz Attila képviselő: Gyulán él a tulajdonosa ennek a teleknek. Öröklés címén jutott hozzá. Ez 

a ház már összeborult rajta, tehát el van vadulva.  

 

Kálmán Tibor polgármester: Keresse őket, mert megpróbálnak segíteni. Ez egy borzasztó 

történet.  

 

Rácz Attila képviselő: A Pusztaszeri 23 szám alatt is egy elvadult porta volt, a tavalyi év alatt 

azt kitisztították, de nyilván ez egy folyamat, ahogyan a természet veszi vissza ezeket a telkeket. 

Az esőzés az mindenütt nagy problémát jelentett. A Pusztaszeri utcában ez mindig neuralgikus 

dolog. Az átereszeket a lakóknak kellene tisztán tartaniuk, de már történt egy föltárás, és 

majdnem, hogy mindenütt be vannak omolva az átereszek. Az 54 szám alatt is, majdnem a ház 
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faláig ért a víz. Ezek a házak nem alappal és szigeteléssel ellátott épületek, így rövidesen 

fölszívják a vizet és aztán, komoly problémák lehetnek. Tehát ebben kellene valamilyen 

állásfoglalás, hogy vagy kötelezni a lakókat, hogy az átereszeket tartsák tisztán, vagy valami 

segítség az önkormányzat részéről.  A házak előtti árkokban, különböző szintű vizek vannak, 

abból látszik már hogy a volán telep fele kellene , hogy lejtsenek. Ez a lejtés az elfolyás az nem 

megoldott.  

A következő három utcával kapcsolatosan, szintén az esőzés kapcsán felmerülő problémák, 

álltak elő. Gyékény, Sodrony, Summás utca viszonylag átmenő forgalom is van, tehát az 

aszfaltozás kapcsán kérné a testületet, hogy majd kiemelten vegyék figyelembe ott annak a 

városrésznek az útfejlesztését. Harminc éve deklarálja az önkormányzat, hogy a leszakadt 

városrészeket föl kell zárkóztatni. Most ha valóban lesz költségkeret az aszfaltozásra, akkor 

tekintsék át, hogy ebben a körzetben, amely egyébként a leginkább elmaradottabb körzete a 

városnak, hogyan tudnák megoldani ezeket a problémákat. Az ott élőknek a valós jelzései ezek, 

hogy egyszerűen megközelíthetetlenné vált a lakásuk. Nyilván azok a képviselők, akik olyan 

utcában élnek, ahol aszfalt van, vagy szilárd burkolatú út, nehezen értelmezhető az, hogy valaki 

nem tud hazajutni, vagy egyátalán kerékpárral nem tud a lakásból elindulni és hazaérkezni.  

Próbáljunk majd itt segítséget nyújtani.  

 

Mucsi András képviselő: Köszönetet mondott, a Kert utca kapcsán megkezdődött a kátyúzás 

reméli, hogy majd folytatódik. Ugyan elkezdték a felújítást, de nyilván az időjárás miatt stagnál 

az állapot.  

 

A Jantyik utcai óvoda előtt, szeptember óta nem működik a világítás. Valaki ki csúzlizhatta a 

lámpabúrát. A Jantyik utcai óvodánál van az átkelés a Kert utca fele, és ott teljesen sötét van este. 

Tehát 50 méteres szakaszban elég kritikus, nehéz közlekedni.  

 

Az Ady 6, és a Kossuth 23 között van egy útszakasz, ami szintén nagyon forgalmas, teljesen 

tönkre ment, nagyon kátyús.  

 

Kispince utca 19 szám alatt, van egy ingatlan, amire ki van írva, hogy eladó. Persze nem veszi 

meg senki, viszont múlthéten összedőlt a ház. Beszakadt a teteje, ezt le is fotózta, és elküldi 

polgármester úrnak, és alpolgármester úrnak. Árulják az ingatlant és a szomszéd portára 

vélhetően be fog borulni a fal. A Pusztaszeri utcában is régóta ilyen helyzet állt elő, Fábián 

Mihálytól van az információja, Rácz Attila képviselő úrnak is.  

Békésen nem egy ilyen ingatlan van, ahol rossz műszaki állapotban vannak az épületek. Addig 

nincs is gond, amíg a telken belül omlik össze, de mi van akkor, ha ezek a falak vélhetően 

ráborulnak a szomszédnak a kertjére.  

 

A Gagarin utcai, eszközkezelős házaknál is rosszak a helyzetek. 

 

Ilyenkor mit csinálhat, vagy kihez fordulhat, amikor azt sem tudják, hogy kié az a ház?  

 

Kálmán Tibor polgármester: Két osztályon lehet a károkat jelezni. Az ingatlanok szempontjából 

az önkormányzatnál, a birtokvédelmi eljárás a megoldás. A másik lehetőség, a 

kormányhivatalnál az építésügyi hatóságnál kell bejelenteni.  

 

Deákné Domonkos Julianna képviselő:  Kapcsolódik Rácz Attila és Mucsi András 

képviselőkhöz, az illegális szemétlerakás problémás. A közelmúltban éppen egyeztetett Nánási 

László ügyvezető igazgató úrral, arról, hogy már megint a Malomasszonykertben is egyre több 

szemét lerakat van. 
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Alpolgármester úrtól kapott információt, miszerint a saját és sok más képviselő társ körzetében 

kátyúzási problémák vannak.  

Alpolgármester úrtól azt a választ kapta, hogy ahogy a rossz idő múlik, akkor elkezdődnek a 

javítások. Az Ady utca 3 melletti parkoló, illetve más körzetében lévő utcák esetében is lehetőség 

lesz a kátyúzásra.  

 

A babafa ültetés mellett más egyéb helyeken például a református egyház környékén is fák 

ültetésre kerültek. Azt szeretnék a szarvasi úti lakók, fáradjanak ki és nézzék meg, hogy sajnos 

elég sok fa kiszáradt, illetve beteg. Amennyiben lehetőség van rá, akkor ott is ültessenek fát. 

Alpolgármester úrral arra gondoltak, hogy esetleg a babafák közül is lehetne, amennyiben van 

olyan fiatal pár, akiknek kisbabájuk született. Így gondoznák és látogatnák ezeket a fákat.  

A régi patyolat mögött, elég zűrös parkolási viszonyok vannak. Az Ady utcáról haladva nagy 

beton virágládák vannak elhelyezve, hogy jobbra ne lehessen kanyarodni. Azok a virágládák 

kissé elhanyagoltak voltak az elmúlt esztendőben, ami a saját figyelmetlenségén is múlt.  

Szeretné kérni, hogy ha a főtéren virágosítanak, akkor majd gondoljanak azokra a ládákra is. 

Biztos benne, hogy jut majd oda is virág.  

 

Rövid tájékoztatás: minden nevelés-oktatás intézményben eljött az idő a 2022-23-as félév 

zárásra. A tegnapi nap folyamán náluk is megtörtént. Izsó Gábor úr a Hétkrajcár Egyesület 

alapítója, tiszteletét tette az értekezletükön. Megköszönte a pedagógus kollégái munkáját, illetve 

együttműködésüket. Kérte a további segítségüket, és támogatásukat a gyermekétkeztetés sikeres 

megvalósítása terén. Két kolléga nő nagyon szívesen segít a szombati ételkiosztásban. 

Természetesen, ahogy mindig is támogatta és gyakran jelen volt, ezután is fogja támogatni ezt a 

kezdeményezést.  

 

Csibor Géza képviselő: A Rét utcai lakosok kátyúzással kapcsolatosan kérték az önkormányzat 

segítségét.  

 

Földesi Mihály képviselő: Két dologra szeretné felhívni a figyelmet. A szeptember 29-i Testületi 

ülésen az interpellációt jóváhagyva Ady utca 14 szám alatt a zúzott kő megoldódott. Köszönik 

szépen a lakók, és az ott lévő üzletek tulajdonosai is. Annyit kérnek, hogyha a téli időszakban 

sikerült megtaposni az utat az ott lévő gépjárműveknek, és ha jelzik, akkor egy kicsit még 

segítség meg ezzel a zúzott kővel. 

A Kossuth utca részen ahol iszap van, erre szintén azt ígérték, hogy megoldódik. A múlthéten 

járt ott és a lakók említették, hogy nem történt meg az iszapnak a kiszedése. Tehát a vasútnál 40-

50 cm iszap van, és az esőzés következtében a keletkezett iszap nem lett eltávolítva. 

 

Szintén lakossági bejelentés alapján tolmácsolja, hogy: a malomasszonykerti csatorna több 

részén eléggé elhanyagolt, benőtte a nád. A víz akadálymentesen nem tud lefolyni.  

A következőről valószínűleg az önkormányzat tud, hogy homokzsákok találhatók a Szántó 

Albert utca végén lévő szivattyús átemelőn a víz folyamatosan folyik vissza a Fekete- Körösnek 

a holt medrébe. Ott egy lyuk keletkezett, erről Zubán Istvánnal készített egy fényképet. A gátat 

alámossa. Nem tudja, hogy ott milyen földkábelek vannak, de hogy ha a magasfeszültségű 

földkábelek is vannak és napi szinten fél centiméterekkel nő a lyuk. Amíg oda folyik át a víz, ez 

olyan kárt is okozhat, hogy ha a magasfeszültség elszakad, a földkábel, akkor ott utca részek 

maradnak áram nélkül.  

Tehát tudomás van róla, csak a homokzsák már nem véd. Főleg a nagy esőzések következtében, 

súlyosbodott a helyzet.  
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Kálmán Tibor polgármester: Kérte Földesi Mihály képviselőt, hogy küldje át neki ezt a képet, 

hogy ne felejtődjön.  

 

Juhos János képviselő: Korábban jelezte, hogy a Liget bejáratnál, a parkoló körül nagy tócsák 

keletkeztek. 

Akkor az a választ kapta, hogy utána járnak, hogy melyik a közútkezelő feladata, és melyik az 

önkormányzaté. Ez azóta, nem történt meg. Van ott egy lefolyó, ami el van dugulva 

folyamatosan, fényképei vannak róla.  

A Korona utcai óvoda környékének a rendezetlensége, a hátsó udvar felöl elég kritikus. A zúzott 

törmelékövet a kocsik kitapossák folyamatosan, nem folyik le a víz.  

Amikor aszfaltozásra kerül sor, akkor ez szempontként szeretné, hogy kezeljék.  

 

Kálmán Tibor polgármester: A járdafelújítások kapcsán annyit tud mondani, hogy haladnak 

tovább a Kossuth utcai rész is a tervek között szerepel. Az utak aszfaltozásával kapcsolatban, az 

az összeg, amit TOP Plusz programban elnyertek az messze nem elég az egész városra.  

Most elég agresszív kampány van minden fronton. Nem fognak tudni mindent megoldani, de 

nagyjából 45-50 utcát lehet ebből az összegből leaszfaltozni. A legjobb tudásuk szerint 

igyekeznek minden igényt figyelembe venni. Egyértelműen feladata minden önkormányzatnak, 

az elkövetkezendő évtizedekben, hogy ezeket a munkálatokat be kell fejezni.  

 

Molnár Gábor képviselő: Beszélt polgármester úrral, pár hónappal ezelőtt, hogy a Kinizsi 

utcától az áteresz végig a Puskaporosig ki lett takarítva. A Horgász Egyesület tagjai bementek a 

csőbe és mindenhova. Áteresznél dobálgatják be a szemetes zsákokat. Kitakarították a csöveket, 

de nem szeretnék újra, mert klausztrofóbiások. Valahogy rá kellene nézni arra a részre. 

 

A Penny mögötti trafiknál nagyon sok átkelő közlekedik. Rossz a járda minősége, kellene 

megoldást keresni erre a problémára. Tehát a tömb előtti részen sokan lerövidítik az utat és 

biztonságosabbá kellene tenni ezt az útszakaszt. 

Kálmán Tibor polgármester: Az április 15-i ünnepi Testületi ülésre invitálta a jelenlévő 

képviselőket. Kérte, hogy ne menjenek el nyaralni, vagy bárhová, mert nagyon fontos alkalom.  

Kérte, hogy akinek módja, lehetősége van, az segítse a Hétkrajcár Egyesületet. Fontos, hogy a 

továbbiakban is vinni tudják ezt a nemes tevékenységet. Az Adventi ünnepkörnek egy üde 

színfoltja volt a Mikulás és rénszarvas ami díszítette a városunkat. A Hétkrajcár Egyesületnek a 

pályázatából és az ők munkájuknak köszönhetően kerülhetett oda ez a dísz. Köszöni szépen 

ezúttal is az egyesület munkáját. 

 

Kálmán Tibor polgármester: További interpelláció, bejelentés nem volt, így a képviselő-testület 

nyílt ülését 10 óra 38 perckor befejezettnek nyilvánította, és zárt ülést rendelt el. Kérte, hogy 

csak azok maradjanak az ülésteremben, akiknek erre a jogszabály lehetőséget biztosít.  

 

 

 

K.m.f. 

 

 

 

Kálmán Tibor       Tárnok Lászlóné  

 polgármester              jegyző 
 



 

 

 

42  

 


